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HiiiTiÉI Şl CONSILIILE POPULARE
Dezbateri cu largi 
semnificaţii sociale

C olocviu su b  se m n u l 
e x ig e n ţe i c iv ice

Ieri, candidatul Frontului Unităţii 
Socialiste în circumscripţia electora
lă pentru M.A.N. nr. 1 Sibiu-Sud, to
varăşul ALDEA MILITARE!, membru 
al C.C. al P.C.R., şef de secţie la 
C.C. al P.C.R., a avut primele în- 
tîlniri cu alegătorii. Înainte de amia
ză, in sala căminului cultural din 
Veştem, tovarăşul Aldea Militam s-a 
întîlnit cu cetăţenii din această lo
calitate. După ce tovarăşul Aurel 
Cristea, prim-secretar al Comitetului 
municipal de partid, preşedintele 
Consiliului municipal al Frontului 
Unităţii Socialiste, a deschis aduna
rea, numeroşi cetăţeni care au luat 
cuvlntul s-au referit la înfăptuirile 
din ultimii patru ani, au făcut pro
puneri pentru îmbunătăţirea muncii 
în C.A.P., pentru mai buna gospo
dărire şi înfrumuseţare a satului. 
Participanţii, printre care: loan Vel- 
tan, loan Pieşa, Elisabeta Stoia, Şte
fan Veltan, Alexandru Oana, au a- 
rătat neajunsurile existente la C.A.P. 
Şelimbăr în anul care a trecut, pro- 
punînd luarea unor măsuri pentru 
întărirea economico-organizatorică a 
cooperativei, pentru ca lucrările a- 
gricole să se desfăşoare în timpul 
optim.

Intîmpinat cu aplauze, tovărăŞul 
Aldea Militaru a consemnat cu sa
tisfacţie faptul că oamenii îşi spun 
deschis părerea în toate problemele 
vieţii economice şi sociale din sat, 
din comună. Vorbitorul a scos în 
evidentă neajunsurile din 1968 în 
ceea ce priveşte munca în coopera
tivă, dînd indicaţii concrete pri
vind planificarea producţiei şi orga
nizarea muncii, punerea în valoare 
a tuturor rezervelor şi posibilităţilor 
pe care le are C.A.P. Şelimbăr pe 
linia sporirii recoltelor, a venituri
lor, a averii obşteşti. Tovarăşul Al-

D espre  noul cod penal
Cunoaşterea noilor legi repre

zintă, indiscutabil, o chestiune 
esenţială în viata fiecărui cetă
ţean. Dornici să înţeleagă întru 
totul caracterul lor democratic şi 
să afle ce aduc nou în legisla
tura noastră, tinerii de la Spita
lul de adulţi din Sibiu se vor în- 
tîlni, joi, la ora 17, în sala clu
bului, cu un jurist care le va 
vorbi despre noul cod penal.

C u ltu ra  ro m â n e a s c ă  
p e s te  h o ta re

Receptiv la tot ceea ce este 
nou, tineretul nostru caută să-şi 
îmbogăţească necontenit cunoştin
ţele, Un rol important în pregăti
rea tinerilor îl joacă, bineînţeles, 
aprofundarea fenomenului cultu
ral-artistic. Avînd în vedere a- 
ceasta, elevii din clasele a Xl-a 
şi a Xll-a ale Liceului nr. 3 din 
Sibiu s-au întîlnit, ieri, cu docto
rul Cornel Irimie, care le-a fă
cut o amplă prezentare a culturii 
româneşti peste hotare.

Sim pozion  m u zica l
Duminică, 16 februarie, în faţa 

unei numeroase asistenţe, în sala 
Filarmonicii de stat din Sibiu a 
avut loc un simpozion închinat 
lui Cari Filtsch, „un virtuoz al 
pianului" —- muzician transilvă
nean din secolul trecut. Confe
rinţa şi exemplificările unor com
poziţii de Cari Filtsch — în primă 
audiţie — au fost prezentate de 
prof. Peter Szaunig. tn continuare, 
an fost interpretate piese şi lu
crări concertante de către elevi 
ai Liceului de muzică şi arte plas
tice din Sibiu (clasa prof. Peter 
Szaunig; dirijorul orchestrei liceu
lui — prof. Heinz Acker).

dea Militaru a reamintit cooperato
rilor, cîteva probleme dezbătute la 
Plenara U.N.C.A.P. arătînd că este 
necesară luarea de măsuri pentru 
transpunerea in viată a sarcinilor 
reieşite din cuvîntarea tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu la această plena
ră.

După-amiază, tovarăşul Aldea Mi
litaru s-a întîlnit cu colectivul de 
muncă al uzinei „Elastic".

Deschizînd adunarea, tovarăşul 
Jean Popescu, secretar al Comitetu
lui municipal de partid, a evidenţiat 
participarea intensă şi contribuţia 
tovarăşului Aldea Militaru, deputat 
în M.A.N. şi în actuala legislatură 
din partea aceleiaşi circumscripţii, 
la înfăptuirile din aceşti ani în ora
şul Sibiu.

In numeroasele luări de cuvint s-a 
manifestat mulţumirea lucrătorilor, 
tehnicienilor şi inginerilor de la 
„Elastic" pentrn impetuoasa dezvol
tare, în anii socialismului, a uzinei 
în care lucrează. Au fost prezentate 
cifre şi fapte semnificative pentru 
sporirea considerabilă a capacilăţi- 
lpr de producţie, îmbunătăţirea sub
stanţială a dotării tehnice, eforturile 
acestui colectiv harnic pe linia au- 
toutilării, a realizării an de an a 
prevederilor planului.

Vorbitorii, printre care inginerii 
Aurel Ocoş şi Culică Enăchescu, sef 
al serviciului tehnic, Marin Costică, 
directorul uzinei, Mihai Cuteanu, şef 
de secţie, Vaier Bratu, şeful serviciu
lui producţie, muncitorii Walter 
Mühsam, Nicolae Armeană, Mihai 
Cosma, Rudolf Binder, precum şi E- 
lisabela Ignat, şefa biroului salariza
re, au evidenţiat realizările obţinute, 
perspectivele de dezvoltare a pro
ducţiei în următorii ani, manifestîn- 
du-şi convingerea fermă că, prin mun
că avîntată, vor da viaţă cu succes 
sarcinilor mari şi angajamentelor 
luate pentru anul în curs. Totodată 
ei au făcut propuneri de îmbunătă
ţiri edilitare, privind deservirea 
populaţiei, a transportului în comun, 
a gospodăririi străzilor din cartie
rul Lazaret.

în cuvîntul său tovarăşul Aldea 
Militaru a arătat că dezvoltarea a- 
cestei uzine, ca şi a altora, se dato- 
reşte politicii înţelepte a partidului 
nostru de industrializare socialistă 
a tării. Evidenţiind realizările obţi
nute la „Elastic", strădania întregu- 
lui colectiv pe linia autoutilării, vor
bitorul s-a referit la necesitatea de 
a urmări realizarea la termen a in
vestiţiilor ca o premisă a îndeplini
rii cu succes a sarcinilor de plan 
din acest an. Tovarăşul Militaru şi-a 
arătat convingerea că la viitoarele 
înfăptuiri pe linie edilitar-gospodă- 
rească, cfetăţenii vor aduce o con
tribuţie de seamă prin muncă pa
triotică. .

Ieri, în clubul uzinei „Carbosin" lo
cuitorii oraşului Copşa Mică, s-au 
întîlnit, în cadrul unei adunări popu
lare, cu tovarăşul RICHARD WIN
TER, prim-secretar al Comitetului ju
deţean Sibiu, al P.C.R., preşedintele 
Consiliului popular judeţean provi
zoriu, candidat de deputat pentru 
Marea Adunare Naţională în circum
scripţia electorală nr. 8.

Adunarea a fost deschisă de tova
răşul Constantin Bota, preşedintele 
Consiliului judeţean, ai sindicatelor, 
membru, în Biroul Consiliului jude
ţean al Frontului Unităţii Socialiste, 
care a arătat pe scurt scopul în
tâlnirilor dintre alegători şi candi
daţi, făcînd apoi o succintă prezen
tare a activităţii politice şi obşteşti 
desfăşurată de tovarăşul Richard 
Winter.

In continuare numeroşi vorbitori 
şi-au exprimat adeziunea fată de 
programul de înflorire al patriei în
scris în politica partidului şi sta
tului nostru, hotărîrea de a răspun
de cu toată rapacitatea lor chemării 
lansate în Manifestul Frontului Uni
tăţii Socialiste, hotărîrea de a da 
viată sarcinilor de producţie care 
stau în fata întreprinderilor ,în acest 
an hotărîtor al plapului cincinal. Cu 
justificată mîndrie vorbitorii, au sub
liniat realizările obţinute de oame
nii muncii din Copşa Mică, au re
levat în cuvinte pline de certitudine 
puternica dezvoltare industrială a 
oraşului care deţine o pondere de 
primă mărime în economia judeţu
lui şi a tării. Bunăoară producţia ce 
se realizează în prezent de către 
uzina din Copşa depăşeşte cu peste 
35 la sută producţia anului 1965 iar 
beneficiile însumează numai la „Car
bosin" 30 de milioane. Aici mai poa
te fi adăugat faptul că s-au intro
dus în fabricaţie o serie de sorti
mente noi de mare eficientă eco
nomică, s-au perfecţionat procesele 
tehnologice, s-au îmbunătăţit condi
ţiile de muncă.

Oraşul Copşa a cunoscut însă o 
serie de realizări şi în domeniul so
cial, edilitar-gospodăresc, asistentă 
sanitară, condiţii de locuit şi multe 
altele arătate de cei care au luat 
cuvîntul. în acelaşi timp însă vorbi
torii au scos în evidentă şi multe 
neajunsuri care se manifestă în bu
nul mers al treburilor sociale, ve
nind totodată cu propuneri şi su
gestii pentru înlăturarea lor. Astfel 
clubul uzinei „Carbosin" nu mai poa
te satisface nevoile culturale ale lo
cuitorilor. Construirea unei case de 
cultură orăşeneşti în anii care ur
mează se impune cu necesitate mai 
ales că numărul muncitorilor este în 
plină creştere. Tot în acest context 
al creării în viitor a unor condiţii 
corespunzătoare vieţii culturale şi 
asistenţei sanitare de aici se înscriu 
şi propunerile privind lărgirea spa

ţiului destinat învătămîntului, îmbu
nătăţirea dotării spitalului.

Viu dezbătute au fost şi proble
mele privind dezvoltarea reţelei co
merciale şi aprovizionarea popu
laţiei.

Pentru înfrumuseţarea oraşului şi 
crearea unor condiţii mai bune acti
vităţii extraşcolare a copiilor, au fost 
făcute de asemenea o serie de pro
puneri valoroase.

Prin purtătorii de cuvînt această 
adunare a constituit un adevărat 
dialog cetăţenesc, -menit să ducă la 
perfecţionarea rintregii, activităţi so
ciale a oraşului Copşa Mică.

în încheiere a vorbii tovarăşul 
Richard Winter care a subliniat cî
teva din obiectivele principale ale 
politicii interne şi* internationale 
consecvent promovate de partidul şi 
ştatul nostru. A relevat apoi marile 
înfăptuiri din ultimii ani în con
textul cărora se înscriu şi realiză
rile obţinute de oamenii muncii din 
judeţul Sibiu în fata cărora stau sar
cini mari. îndeplinirea lor, a spus 
vorbitorul, solicită eforturile crea
toare ale tuturor, iniţiativă, spirit 
gospodăresc, organizare la nivelul 
celor mai înalte exigenţe.

în aceeaşi zi, după-amiază, tovară
şul Richard Winter s-a întîlnit şi 
cu alegătorii din comuna Axente Se
ver şi satele aparţinătoare. Şi aici 
cetăţenii s-au dovedit preocupaţi de 
treburile obşteşti, au venit cu nu
meroase propuneri şi sugestii de in
teres cetăţenesc, menite să ducă spre 
un nou avînt al dezvoltării econo
mice şi social-culturale a localităţii 
lor.

In atentia colectivului

eficienţei 
activităţii e c o n o m ic e

Adunarea reprezentanţilor salaria
ţilor de la Uzina chimico-metalurgică 
Copşa Mică s-a caracterizat prin- 
tr-un profund climat de lucru, avînd 
ca trăsătură dominantă participarea 
activă a oamenilor muncii la dezba
terea şi rezolvarea problemelor le
gate de bunul mers al producţiei.

Exigenţa şi-a găsit materializarea 
în criticile constructive şi în
dreptăţite aduse comitetului de di
recţie şi forului tutelar pentru ca
renţele ce mai există în ofganiza- 
rea producţiei. Din confruntarea des
chisă a părerilor, din ideile şi solu
ţiile generate de manifestarea ple
nară a înţelepciunii colective, uzina 
s-a îmbogăţit cu un valoros fond de 
propuneri, menit să faciliteze îmbu
nătăţirea activităţii economice. Sala
riaţii s-au putut convinge că pro
punerile lor au fost bine cîntărite, 
avantajoase şi eficiente, găsindu-şi 
concretizarea în planul de măsuri 
adoptat.

Din darea de seamă, prezentată de 
inginerul Boleslav Miiller, preşedin
tele comitetului de direcţie, rezultă 
că în stilul de muncă al organului 
colectiv de conducere s-a statornicit 
metoda consultării maselor în cele 
mai importante probleme, folosin- 
du-se astfel raţional inteligenţa co
lectivă în organizarea şi gospodări
rea întreprinderii.

Aceleaşi principii s-au aplicat şi 
la elaborarea planurilor de activi
tate, la discutarea şi soluţionarea în 
colectiv a problemelor majore ale 
producţiei. Cel mai convingător ar
gument în acest sens este încheie
rea bilanţului activităţii economico- 
financiare pe 1968, cu o depăşire a 
producţiei globale şi marfă cu 32 mi
lioane lei, economii la preţul de 
cost de 19 milioane lei şi un bene
ficiu peste plan de 4 737 mii lei.

Participanţii la discuţii, printre 
care inginerii Clemente Plăianu, 
Gheorghe Tirpe, Nicolae Morarii, 
maistrul Vasile Negrea, au reliefat 
pozitiv preocuparea dovedită de co
lectivul de muncă de a muta cen
trul de greutate al realizării planu
lui către noile instalaţii date în func
ţiune, pentru o valorificare supe
rioară a rezervelor interne, prin fo
losirea capacităţilor de producţie la 
nivel mondial.

De asemenea, prin modificările a- 
duse instalaţiilor cit şi prin îmbu
nătăţirea parametrilor tehnologici, 
s-a reuşit să se depăşească planul 
de producţie la sortimentele de zinc, 
plumb şi metale preţioase.

Merită subliniat faptul că, înca- 
drîndu-se în indicaţiile date de par
tid, uzina a pus în funcţiune cu 6 
luni înainte de termenul planificat 
instalaţia de rafinare electrolitică a 
plumbului, care la numai 2 luni de 
funcţionare a atins parametrii pro
iectaţi, obţinîndu-se importante spo
ruri de producţie.

Cu toate rezultatele bune obţinu
te, nu au fost trecute cu vederea 
în analiza făcută nici carenţele ac
tivităţii. S-a subliniat cu tărie că 
există încă rezerve serioase pe linia 
îmbunătăţirii activităţii economice. 
Referindu-se la acestea Nicolae Rus, 
Lucian Marian, Vasiie Bacea, Con
stantin Hután şi alţii au arătat, prin
tre altele că în viitor comitetul de 
direcţie, comitetul sindicatului, toti 
factorii de conducere trebuie să-şi 
aducă contribuţia la menţinerea pa
rametrilor optimi de funcţionare a 
instalaţiilor, la economisirea de va
lori atît la consumurile specifice de

metale neferoase, cît şi la cheltuielile 
de prelucrare.

Pe această linie C.I.T., va trebui 
să polarizeze inteligenţa cadrelor 
tehnico-inginereşti pentru a găsi noi 
forme şi metode eficiente de desco
perire şi valorificare a resurselor 
interne. De asemenea, comitetul de 
direcţie trebuie să insiste pe linia 
asigurării unităţii cu piese de schimb 
corespunzătoare în vederea înlătu
rării opririlor accidentale, pentru re
ducerea cheltuielilor suplimentare ce 
se mai fac cu ocazia spargerii schim
bătoarelor de căldură de la sobele 
de contact la fabrica de acid sulfu
ric şi cu gurile de vînt de la furnal, 
mergîndu-se pe linia fabricării aces
tora din materiale cu caracteristici 
superioare.

în vederea reducerii cheltuielilor 
neproductive s-au făcut propuneri 
pentru realizarea sistemului de des- 
ghetare a vagoanelor cu materie pri
mă în perioada de iarnă — din cau
za cărora s-au irosit peste 286 mii 
lei cu penalizări pentru locaţii — 
pentru realizarea unui transport in
tern economicos fără pierderi de ma
teriale.

Alături de cele 19 obiective propuse 
pentru 1969 în planul de organizare 
ştiinţifică a producţiei şi a muncii, 
cele 35 prevederi din planul de mă
suri tehnico-organizatorice, comple
tate cu noi propuneri făcute de oa
menii muncii în adunările de grupă 
sindicală, vor da garanţia unei con
tribuţii mai substanţiale la activita

tea de organizare şi conducere ma; 
eficientă a producţiei.

în cuvîntul său inginerul loan 
Buda, directorul general al Direcţiei 
metalelor neferoase şi rare, a arătat 
printre altele: „în paralel cu preocu
parea de a ridica necontenit poten
ţialul tehnic al uzinei, trebuie luptat 
serios împotriva cheltuielilor nepro
ductive. Faptul că uzina nu s-a în
cadrat uneori în normativul mijloa
celor circulante, că s-a ajuns la plata 
unor dobînzi ridicate de aproape 
600 mii lei pentru credite nerambur
sate în termen, că stocurile supra- 
normative sínt încă mari, trebuie să 
dea de gîndit comitetului de direc
ţie, întregului colectiv.

Considerăm, conchidea vorbitorul, 
că majorarea angajamentului luat în 
întrecerea socialistă cu o lună în 
urmă, angajament măreţ şi mobili
zator ce reprezintă o producţie peste 
plan de 15 milioane lei, nu epuizează 
încă gama rezervelor ce trebuie 
valorificate".

în încheiere, adunarea a asigurat 
forul tutelar că metalurgiştii din 
Copşa Mică îşi vor îmbunătăţi ne
contenit metodele de organizare şi 
conducere a producţiei şi vor con
centra toată capacitatea tehnică şi 
organizatorică în vederea respectării 
angajamentului luat.

VASILE BOŢOC 
'reşedinţele Consiliului orăşe

nesc al sindicatelor 
Copşa Mică

F a z a  i n t e r c o m u n a l ă  a  c o n c u r s u l u i
a l  I X - l e a

a l  f o r m a ţ i i l o r  a r t i s t i c e  d e  a m a t o r i
Sîmbătă şi duminică, în 6 loca

lităţi din judeţul nostru s-au desfă
şurat întrecerile din cadrul fazei in- 
tercomunale a celui de-al IX-lea 
concurs al formaţiilor artistice de 
amatori. Juriile de specialişti au 
trecut în revistă echipele de dan
suri, grupurile vocale, formaţiile 
muzicale, colectivele de obiceiuri 
populare, brigăzile artistice şi so
liştii vocali, instrumentişti şi dan
satori din Cîrţişoara, Cîrţa, Arpaşu 
de Sus, Arpaşu de Jos, Cristian, 
Turnişor, Şura Mare, Biertan, Aţei, 
Richiş, Alma Vii, Dîrlos, Bratei, 
Moşna, Axente Sever, Micăsasa, Tîr- 
năvioara, Şeica Mică, Ţapu, Şelim
băr, Veştem şi Mohu.

întrecerile s-au desfăşurat sub for
ma unor bogate spectacole publice, 
la care a luat parte un mare număr

de locuitori din aceste localităţi, tn 
ziarul nostru de mîine vom reveni 
cu amănunte în legătură cu desfă
şurarea întrecerilor în aceste centre 
de concurs.

Aspect din secţia electroliză a plumbului de la U.C.M. Copşa Mică

Pe teme ale cooperaţiei meşteşugăreşti

Cum se răspunde 
solicitărilor publicului?
Aproape 6 000 de meşteşugari din 

judeţul nostru îşi practică în pre
zent meseria în cele 454 unităţi 
ale Uniunii judeţene a coope
rativelor meşteşugăreşti. Dintre a- 
cestea, peste 200 sínt unităţi de de
servire cu activitate industrială, 103 
unităţi de prestări de servicii şi 23 
centre de primire a comenzilor de 
la populaţie. Există, aşadar, o re
ţea satisfăcătoare de unităţi care, 
în concordanţă cu creşterea necon
tenită a nivelului dé trai, şi-au spo
rit volumul şi diversitatea prestări
lor de lucrări şi servicii. Aceasta 
este expresia caracteristică a vieţii 
moderne, un indice sintetic al gra
dului de prosperitate şi civilizaţie.

Se poate aprecia că în centrul a- 
tenţiei biroului executiv al Uniunii 
judeţene a cooperativelor meşteşu

găreşti a stat dezvoltarea în conti
nuare a reţelei de deservire a popu
laţiei cu lucrări de comandă şi ser
vicii de tot felul pentru satisfacerea 
cît mai deplină a cererilor oameni
lor muncii. Dovadă e dinamica pres
tărilor de servicii pe anii 1967— 
68, care reprezintă o creştere de
11,5 la sută faţă de anii precedenţi 
şi care, la sfîrşitul anului curent, 
va fi cu 13,7 la sută mai mare de
cit cea anterioară.

în ultima perioadă s-au intensifi
cat eforturile de lărgire a spaţiilor 
afectate centrelor de primire a co
menzilor, a atelierelor de producţie, 
în scopul dezvoltării capacităţilor de

(Continuare îd pag. e Hl-a) 

I. ALEXANDRESCU

Agnita: aspecte 1969

J l ţ i n a  ŞLtieeţLiLta a m t i t e r a l n i

Echipa de dansuri a căminului cultural din Cristian, pe scena fazei intercomunale a celui de-al IX-lea concurs 
al formaţiilor artistic® de amatori, interpretînd un frumos dans popular săsesc

Cînd într-un reportaj publicat mai de mult, subli
niam progresul realizat de pielării agniţeni, îmi re
zervam plăcerea să revin asupra unor asemănătoare 
progrese împlinite de textiliştii, ori de meşteşugarii 
altor „branşe" în plină evoluţie aci, în inima vechii 
aşezări din veacurile de mijloc care fiinţează pe ma
lurile Hîrtibaciului.

Erau aici nişte şoproane...
Iată pentru ce, comparativ, putem admira în centrul 

oraşului, moderna, luminoasa şi bine dotata fabrică de 
tricotaje. O cercetez cu un amestec de curiozitate şi 
admiraţie şi pe dinafară şi pe dinăuntru: beton armat, 
sticlă, metal alb,' lumină, confort industrial, condiţii 
de muncă cum nici n-au visat cei care lucrau tot pe 
aceste locuri cu vreo 40 de ani în urmă.

— Erau, atunci, nişte clădiri vechi, igrasioase, nişte 
şoproane în care vara te înăbuşeai, iar iarna înghe
ţai, ne povesteşte o veche muncitoare, tovarăşa Keul. 
Prin 1933 ne chinuiam aci vreo sută de muncitoare. 
După război, care şi pe aici şi-a lăsat pecinginea ruine
lor şi distrugerilor, îşi mai cîştigau pîinea vreo 35 de 
oameni. Acum, vedeţi şi dumneavoastră ce-am făcut... 
Cu o acoladă a braţului drept îmbrăţişează silueta ele
gantă a construcţiei în toată lumina ei

Azi, peste 1 400 muncitoare şi muncitori pun la trea
bă, cu mare folos, peste 300 maşini, ca să producă de 
10 ori mai mult ca-n anul de întemeiere a Republicii 
noastre.

— Şi treaba e în urcuş, tovarăşe, îmi spune avîntat 
tînăra, absolventă a şcolii profesionale de specialitate. 
Dar să ştiti dumneavoastră că nu s-a lucrat aşa, ne- 
orînduit Prin 1960 a fost dat gata corpul A — ăsta e! 
— ridicat pe dărîmătiîrile unor aşa zise ateliere de 
prin '924. în 1965 a intrat în funcţie şi corpul B — 
uite-1 colo! — iar ăsta de aici, corpul G, a început 
„să dea producţie" în 1966. Mănuşile, şosetele şi cio-i 
rapii produşi de noi se găsesc pe piaţă, în unităţile; 
comerciale de pe întinsul României.

Fata are ochii strălucitori şi e mîndră de rodul mun
cii ei şi a tovarăşelor ei.

Tehnicianul Hans Roth, care mă însoţeşte, îmi arată 
o serie de maşini şi produsul lor: mănuşi chirurgicale, 
folosite de medici în timpul operaţiilor, apoi alte ma
şini care produc mănuşi de execuţie specială, albe, cu 
bogate muschete.

— Maşinile, îmi explică, sínt fabricate în mare parte 
în tară, la „Metalofchimica" din Tg. Mureş. Unele sínt 
aduse din străinătate, dar inovatorii noştri le-au îm
bunătăţit parametrii. De exemplu, printr-un dispozitiv 
adaptat de noi, la capete se folosesc fire de bumbac, 
în loc de lînă. E mai practic, scade preţul de cost 
şi se realizează economii, fără a diminua calităţile 
produsului, ba dimpotrivă. La alte maşini s-a adaptat 
un dispozitiv — tot inovaţie a celor de aici — care 
permite ca, în zonele de siguranţă ale produsului, să 
se. folosească fire de bumbac în loc de fire de lînă, 
deoarece după finisare, aceste fire tesute sínt pier
dute şi ştiti, bumbacul e mai ieftin.

La maşini, tinere muncitoare stăpîne pe meserie şi 
pe mînuirea dispozitivelor: Maria Viştea, Maria Drá
gán, lucrează alături de altele, cu mare experienţă şi 
îndemînare, de la care au ce Învăţa, ca: Aurelia Bizi, 
Frieda Binder, Adele Keul cu activitate de 30 ani, 
apoi Johanna Schuller, Anni Reiner, Virginia Anghel, 
Olga Naicu, Alice Knall, care muncesc în fabrică de 
mai bine de două decenii.

Produse competitive
O altă industrie agniteană în permanentă Înflorire 

este întreprinderea mixtă. Ea răspunde de problemele 
edilitare, dar şi-a organizat şi un puternic sector de 
producţie industrială. Ceea ce e de subliniat e faptul 
că sectorul a fost făcut rentabil. Rentabil, prin cali
tate. Printre fabricile întreprinderii la loc de frunte

(Continuare în pag. a ÎU-a) 
LADMISS ANDREESGU
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CONSILIUL POPULAR
Şl VIATA CULTURALĂ A COMUNEI

Iarna a constituit şi va mai constitui o perioadă de vîrf a muncii 
culturale de la sate. Aşa stînd lucrurile, oricine este tentat să creadă 
că cel puţin sezonul hibernal trezeşte interesul cetăţenilor pentru lă- 
caşele lor de cultură şi cu atît mai mult, interesul celor chemaţi să 
Ie gospodărească nu numai din punct de vedere material-administrativ, 
dar şi, aş spune, spiritual-organizatoric, în sensul cel mai larg al 
noţiunii.

Primul dintre factorii investiţi cu rezolvarea treburilor comunei, 
căruia îi incumbă această răspundere, este organul local al puterii 
de stat — consiliul popular.

Intr-un .raid", fără să analizăm amănunţit ce se face şi ce nu se 
face Ia căminul cultural, sau în afara lui, am vrut să vedem ce fac
consiliile populare din cîteva comune pentru bunul mers al activi
tăţii cultural-artistice.

Din an în  an, şedinţă.;;
La Şeica Mare, bunăoară, secre

tarul consiliului popular, Vasiie 
Mărculeţiu, a reuşit destul de vag 
să ne informeze asupra mişcării cul
turale din comună: se fac pregătiri 
pentru concurs (dansuri, cot, solişti, 
o piesă); duminica se fac serbări cu 
programe artistice; tinerii vin la ac
tivităţi. Nu contestăm că n-a spus 
adevărul. Dar ceva mai concret... (!?}. 
Credem că nu numai directorul de 
cămin trebuie să ştie... Care sínt 
preocupările consiliului popular în 
acest sens? Sínt. Iată un dosar al 
comitetului executiv cu „piesele" 
şedinţei din 9 februarie 1968 (ulti
ma în care s-a analizat activitatea 
culturală). La ordinea de zi: un ra
port cu ce s-a făcut în perioada de 
iarnă şi două informări: „Munca 
cu cartea" şi „Activitatea staţiei de 
amplificare." Din raportul respectiv 
(informările nu erau la dosar) re
iese că s-au făcut cîteva lucruri fru
moase. Dar se mai spune că este 
necesar a se urgenta terminarea 
construcţiei căminului cultural; se 
cere mai mult sprijin din partea

organizaţiilor de partid, a consiliu
lui popular şi a organizaţiei U.T.C. 
Şi încă ceva (scrie negru pe alb): 
„munca artistică se desfăşoară mai 
greu pentru că mult tineret lucrează 
în diverse fabrici din oraş...“"

Cele patru articole ale deciziei 
(nr. 6/1968) din amintita şedinţă nu 
consemnează nici o măsură concre
tă. Asemenea analiză poate fi fă
cută şi numai din... cinci în cinci 
ani. Ori cu ea, ori fără ea, tot aşa 
va merge.

...sau din trei în trei zile
Dacă la Şeica Mare consiliul popu

lar aşteaptă să se împlinească anul 
pentru a vedea ce mai trebuie în
treprins pe linie culturală, la Atei 
şedinţele de acest fel se succed cu 
o „dinamică" excesivă: la data de 
9 XII 1968 în comitetul executiv, 
iar după trei zile (13 XII 1968) în 
sesiune. Ambele analize (sau cum 
vreţi să le spuneţi) rămîn defici
tare, cel puţin la capitolul „cuprin
derea problemelor puse în discuţie". 
Nu este abordată munca cu cartea, 
superficial este tratată activitatea de

educare a tineretului (prin forme 
specifice) ş.a.m.d.

Materialele despre care vorbim, 
deşi „înguste", reuşesc să formuleze 
cîteva treburi concrete (atît refera
tele cît şi hotărîrile — deciziile) a 
căror înfăptuire poate fi urmărită pe 
oameni şi termene. Datorită acestui 
fapt o parte din lipsurile sesizate in 
decembrie au fost lichidate, sau sínt 
pe calea lichidării. Putem aminti că 
în prezent filmele ajung cu mai 
multă regularitate în satele Şmig şi 
Geacăş, de asemenea au fost reali
zate din spectacole sumele prevă
zute, s-au procurat materialele ne
cesare Unor reparaţii la căminul din 
Aţei.

Cîteva cuvinte despre sesiune. A- 
vind ca obiect al dezbaterilor ac
tivitatea comisiei permanente de în- 
vătămînt, cultură şi sănătate, atît 
referatul cît şi „Hotărîrea" (nr. 14/ 
1968) sínt mai puţin decît sărace — 
nu spun mai nimic despre învăţă- 
mînt şi despre sectorul sanitar.

„Cu ce să ne ajute?“
Directorul căminului cultural din 

Şaroşu pe Tîrnave, învăţătorul Mi- 
hai Tausch se grăbea să plece la o

sesiune a Consiliului popular al o- 
raşului Dumbrăveni. Am reuşit to
tuşi să discutăm cîteva chestiuni 
legate de activitatea cultural-artis- 
tică.

— Ne pregătim pentru concurs. 
Ne vom prezenta, probabil, cu fan
fara, corul, dansurile populare româ
neşti şi germane. în total cu circa 
şaizeci de artişti amatori.

— Cum vă ajută consiliul popular?
— Cu ce să ne ajute? Ne asigură 

lemne de foc pentru cămin li... e- 
ventual reparaţii. Altceva ce ar pu
tea face? Dacă noi (în primul rînd 
cadrele didactice) reuşim să pregătim 
un program bun, spectatori vin 
destui.

—- Cînd s-a discutat ultima dată,
în sesiune sau în comitet executiv 
activitatea culturală?

— Mi se pare că în decembrie. 
Eu n-am participat.

— Ceva despre educaţia tineri
lor...?

— Nu prea vin la conferinţe, ex
puneri etc.

Aici s-a încheiat dialogul nostru. 
Am aflat de la nişte tineri localnici 
că n-au unde Să joace duminica; 
televizorul e stricat de un an de 
zile; masa de ping-pong a „înţepe
nit".

Dacă ar fi să tragem o concluzie din constatările noastre, credem 
că nu e rău să consemnăm următoarele:

•  îndrumarea şl controlul consiliilor populare nu se pot rezuma 
la o şedinţă (sau chiar mai multe);

•  Comisiile permanente ale muncii cultural-educative pot şt tre
buie să fie un factor dinamic în viaţa culturală a satului;

•  Deputaţii, ca activişti pe tărîm obştesc nu trebuie să neglijeze 
acţiunile ce sínt organizate la cămin;

•  Analizele din comitetele executive sau din sesiuni mai suferă de 
formalism şi, cu nişte bîrtii superficial întocmite nu se poate face 
educaţie comunistă.

TRAI AN SUCIU

•  •  m
6 minute 51 de secunde şi o zecime. 
Cîştigă astfel locul I la fete.

După disputa dîrză şi plină de sur
prize spectaculoase, pe platoul din 
faţa hotelului „Sport" din Poiana, 
are loc festivitatea de premiere. In 
afară de trofeul pe care Marilena îl 
tine fericită în brate, după cum se 
vede şi din fotografie, se mai acordă 
premii în obiecte şi materiale spor
tive. Tricoul cu „Săniuţa de argint 
— Poiana ’69” rămîne o amintire 
frumoasă pentru fiecare concurent. 
Aplauze, stringer; în brate, felicitări 
entuziaste din partea tuturor asis
tenţilor la premiere.. Satisfacţia Ma- 
rilenei Rusu este împărtăşită-pe de
plin şi de Comitetul judeţean al 
U.T.C., care s-a preocupat îndeaproa
pe de buna ei pregătire. Din par
tea noastră urări depline şi calde în-

V O IE I

V ictoria  t in e r e ţ ii
Emoţionată Şi fericită, MARILENA RUSU a intrat în posesia trofeului

„Săniuţa de argint ’69" Foto: FRED NUSS

„Săniuţa de argint“ - faza finală
M arilena Rusu a  cîştigat trofeul

Prima ediţie a „Săniuţei de argint" 
tşş-a încheiat. Marilena Rusu — re
prezentanta judeţului Sibiu a intrat 
în posesia trofeului. Se cuvine să 
facem o scurtă retrospectivă a con
cursului. După cîştigarea locului I 
în faza judeţeană, Marilena Rusu —

“ elevă la Liceul nr. 1 din Mediaş s-a 
antrenat zl de zi pentru faza finală.
Duminică, 16 februarie, ziua finalei, 
mii de tineri din Bucureşti şi din ju
deţele Sibiu, Prahova, Covasna, Ilfov 
şi altele au luat cu asalt pîrtiile de 
la Poiana Braşov. Zborul final al să
niuţelor s-a desfăşurat pe drumul 
cel vechi între Poiana şi Braşov.
Concurenţii: 40 de băieţi şi 40 de

fete. Lungimea traseului a fost de 
2 000 m pentru băieţi, 1 000 de m 
pentru fete. Spre fericirea concuren
ţilor zăpada căzuse din abundenţă. 
Steguleţe galbene şi roşii, instalaţii 
radio şi telefonice, animaţie şi e 
moţii de-a lungul traseului. Croni 
carii sportivi făceau presupuneri 
Antrenorii, participanţii de asemeni, 

In jurul orei 9 s-a dat semnalul 
primelor plecări. Dispută dîrză plină 
de spectaculozitate. O fetiţă de 15 
ani, vioaie, mărunţică, stăpîneşte pe 
deplin salturile cutezătoare ale să
niuţei. Minutele trec fulgerător. Ze
cile de sănii aleargă la fel, Mari
lena realizează în cele două manşe 

t

Aşteptată cu viu interes, partida 
de volei dintre divizionarele A 
C.S.M. Sibiu şi Farul Constanţa, a 
furnizat un spectacol de bună cali
tate. Cei prezenţi au văzut la lucru 
tinerele jucătoare sibiene într-o con
fruntare directă cu „fostele" sibience 
(Fenechiu, Lutsch şi Biji) care apără 
în prezent culorile Farului,

Partida a avut o evoluţie palpi
tantă. După ce în primul set local
nicele conduceau cu 10—4, au avut 
o cădere care a permis oaspete- 
lor să-şi revină şi să cîştige setul. 
Acesta a fost, cum s-ar zice, Ca un 
duş rece pentru sibience. Ele se mo
bilizează şi reuşesc să-şi adjudece

Tenis de masă

setul II la 0. In setul următor, deşi 
conduse cu 12—8, revenirea C.S.M.- 
ului este surprinzătoare, mai ales 
prin buna comportare a tinerei ju
cătoare Mariana Duică care a sur
prins prin plasament şi forţa atacu
lui. Ultimul set (al patrulea) le re
vine mai uşor, deoarece echipa Fa
rul decade total, fiind condusă la 
un moment dat cu 8—1.

G.S.M. a folosit următoarele jucă
toare: L. Fleşeriu, M. Olaru, R. Popa, 
G. Vasiu, O. Popa, H. Schunn, M. 
Duică, E. Ţopa. In această partidă 
s-au remarcat în mod deosebit R. 
Popa, M. Duică şi G. Vasiu.

Cupa 16 F e b r u a r ie “

CINEMA

TIMPUL
Soarele răsare la 7 h şi 12 m şi 

apune la 17 h şi 48 m. Vreme ume
dă şi relativ călduroasă, cu cerul 
schimbător. Temporar vor cădea 
precipitaţii sub formă de ploaie şi 
lapoviţăl Vîntul va sufla slab din 
sectorul sud-estic. Temperatura mi
nimă va fi cuprinsă între zero şi 2 
grade, iar cea maximă va oscila în
tre 6 şi 8 grade.

SIBIU: PACEA: Feldmareşala (o-
rele 9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 18,30; 
21,00); ARTA: 6 iulie (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); TI
NERETULUI: Superautomat (orele
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); 
INDEPENDENTA: Roata vieţii (ore
le 11,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Astă sea
ră mă distrez (orele 14,00; 16,30;
19,00; 21,15); TINERETULUI: Noap
tea (orele 10,00; 16,30; 18,30; 20,30); 
UNIREA: Mărturisirile unui domn cu 
cameră mobilată (orele 16,00; 18,00 
şi 20,00).

99
La startul acestei competiţii, or

ganizată de U.T.C. in colaborare cu 
inspectoratul de învăţămînt munici-

CISNÄDIE: POPULAR: Bomba de 
la ora 10,10' (orele 11,00; 14,00;
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Căderea Impe
riului roman seriile I şi II (orele 
10,00; 16,00; 19,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: A- 
venturierii (orele 18,00 şi 20,00).

BAZNA BÄI: Nu sínt demn de
tine (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Minunile doam
nei Venus (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Tarzan, omul maimuţă (orele 17,00 
şi 19,00).

Cadru din filmul italian Feldmareşala care rulează la cinematograful
„Pacea” din Sibiu

TELEVIZIUNE
17.30 Telex TV.
17,35 Pentru elevi.
18.05 Limba engleză. Lecţia 47.
18.30 Pentru copii.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 2 Martie 1969. Din carnetul 

publicistului.
19,40 Tele-Universitatea.
20.05 Cronică plastică.
20,20 Seară de teatru: „Clipe de 

viata'’ de Saroyan 
22,45 Telejurnalul de noapte
23.00 închiderea emisiunii.

pal şi comisia judeţeană de tenis de 
masă au luat parte 20 de echipe, 
întrecerile, atît pe echipe, cît şi la 
individual au fost viu disputate. Pe 
locul I, la dublu băieţi, s-au situat 
componenţii Liceului nr. 1 (Sestak 
— Ersei), locul II, ai Liceului 3, 
(Broos — Dop), locul III ai Şcolii

Imagine surprinsă în clasa de grafică, condusă de pictorul Nicolae lorga, Ia Şcoala populară de artă din Sibiu

demnuri pentru cîştigarea ediţiilor 
următoare.

Cîteva am ănunte
9  Săniuţa cu care a concurat 

Marilena Rusu a fost împrumutată 
de la o colegă din Mediaş.

9  La Braşov, în săptămîna din 
preajma concursului s-au vîndut 
2 800 săniuţe.

0  Concursul s-a desfăşurat ceva 
mai sus de locul denumit „Pietrele 
lpi Solomon".

0  La Sibiu, faza judeţeană a con
cursului s-a desfăşurat pe dealul 
Guşteriţei. Aici, locul I la băieţi a 
fost cîştigat de Nistor Augustin de 
la Grupul şcolar chimic Copşa Mică.

G. DUMITRU

Recital de pian
In sala de festivităţi a Casei ar

matei din Sibiu, a avut loc vineri 
seara un recital de pian susţinut de 
Melania Boţocan, asistentă la Conser
vatorul „George Enescu" din Iaşi.

In alcătuirea programului, tinăra 
pianistă a dat dovadă de gust şi exi
genţă, incluzînd lucrări de certă va
loare care acoperă o largă arie sti
listică:

Publicul aflat în sală a aplaudat 
siguranţa şi liniştea cu care inter
preta, aflată la începutul afirmării
sale, a parcurs întregul program,
tehnica pianistică bine studiată ce i-a 
permis să „încălzească" un Instru
ment cu slabe însuşiri sonore, cre- 
înd momente de autentică trăire mu
zicală. Punctul de vîrf al programu
lui l-a constituit interpretarea Scher- 
zo-ului de Chopin şi a Dansului ro
mânesc de Bartók.

* T. POIANĂ

profesionale C.F.R. (Kanz — Răduţă).
La fete locul I, individual, a re

venit elevei Rodica Băteală (Liceul 
nr. 2), locul II elevei Florica 
Buneaţă (Şc. M.I.U.), Iar locul III 
elevei Henrich Heide (Liceul nr. 1).

VICTOR DAVID coresp.

Campionii
j u d e ţ u l u i

ia
Noua pîrtie din Valea Sadului, a- 

menajată la începutul acestui sezon 
de către membrii Asociaţiei Măta
sea roşie Cisnădie, a găzduit, în ziua 
de 16 februarie, concursul de schi 
dotat cu „Cupa textilistul". Orga
nizat de Consiliul judeţean al sindi
catelor, în colaborare cu comisia de 
schi de pe lingă C.J.E.F.S. Sibiu, 
concursul s-a bucurat de condiţii 
excelente, iar cei 56 participanţi din 
7 asociaţii sportive au luptat cu ar
doare pentru cîştigarea primului loc. 
Cupa pusă în joc a revenit schiori
lor de la asociaţia sportivă Voinţa 
Sibiu care au totalizat cel mai bun 
punctaj la juniori. Cîştigătorii de la 
probele de seniori şi juniori mari, 
au fost declaraţi şi campioni jude
ţeni pe anul în curs, avînd dreptul 
de a participa la finalele campiona
tului republican. Iată ordinea primi
lor trei clasaţi. Seniori: I. Horst 
Hanich (Metalurgica Sibiu) — 49,1 
II. Hans Speck (învăţămînt Sibiu) —
51.8, III. Peter Fleischer (Textila 
Cisnădie) — 56,6. Juniori mari: I, 
Martin Schenker (Voinţa Sibiu) —
58.8, II. Gerhard Schuster (Voinţa 
Sibiu) — 1,01,8. Junioare mari: I. 
Elfi Herbert (Voinţa Sibiu) — 1,35,2. 
Junoare mici: I. Hanelore Plattner 
(Voinţa Sibiu) — 1,50,6, II. Harie 
Wolff (Voinţa Sibiu) — 4,03,1, III. 
’Artemis Crăciunescu (Metalurgica Si
biu) — 4,03,1. Juniori mici: I. Wer
ner Kremer (Metalurgica Sibiu) —
1.13.7, II. Uwe Kremer (Metalurgica 
Sibiu) — 1,36,3, III. Helmut Schnei
der (Mătasea roşie Cisnădie) —
1.51.7. Copii: 9—12 ani: I. Adrian 
Roman (Mătasea roşie Cisnădie) — 
34,1, II. Bernard Zillich (Textila Gis- 
nădie) — 39,2, III. Martin Ferencz 
(Voinţa Sibiu) — 44,1.

i ILIE IONESCU coresp.
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Direcţia regională C.F.R. Braşov
recrutează candidaţi pentru şcolile gr. I. M. de acari, frînari, 
manevranţi, din întreaga ţară, care să îndeplinească următoarele 
condiţii:

— studii: 4—7 clase elementare
— vîrsta: 20—40 ani, cu stagiul militar satisfăcut.

Pe timpul şcolarizării elevii primesc o bursă de 700 lei pe 
lună, cazare, masă la cantină, contra cost, rechizite şi manuale 
şcolare, transportul gratuit pe C.F.R., pentru examenul de ad
mitere, şi o dată pe lună transportul gratuit la domiciliu.

Examenele de admitere vor avea loc în lunile februarie şi 
martie a.c., la Grupul şcolar C.F.R. Braşov şi staţiile: Braşov— 
călători, Braşov—triaj, Sighişoara, Sibiu, Ciceu, Tg. Mureş. 
Durata şcolii este de 3 luni.

După absolvire vor fi repartizaţi conform pregătirii în cu
prinsul Direcţiei regionale C.F.R. Braşov, oferindu-li-se un sa
lariu între 1 050—1 380 lei, la care se adaugă sporul de vechime 
conform H.C.M. nr. 914/1968. Beneficiază de permise de călă
torie pe C.F.R. gratuit pentru ei şi familiile lor, uniformă C .F.R. 
gratuită şi echipament de protecţie.

înscrierile se fac zilnic la staţiile menţionate mai sus şi la se
cretariatul Grupului şcolar C.F.R. Braşov, str. Karl Marx 
nr. 32, pe baza actelor de naştere şi studii, în original.

C o o /D e r a ţiv a

MUNCA TÎMPLARIIOR
PIAŢA UNIRII NR. 4  S I B I U

e
fV)t3

’ NOBILĂ DUPĂ 'X/COM ŰNDÁ FURNIRUITĂ SI VOPSITA, 
DUPĂ MODELE PROPRII SOU OLE COOPERATIVEI.

’ REPARAŢII DE MOBILĂ SI TAPIŢERIE  
• ÎNCADRĂRI OE TABLOURI Ş l  OGLINDI,
’ MONTĂRI DE GEAMURI, ŞLEFUIT SI GRAVAT STICLĂ 
•CONFECŢIONAT SI REARG/NTAT OGLINDI

CONDIŢII AVAN TAJO ASE  
P LA TA  S E  FACE ŞL IN  R A  T £

ADRESAŢI-VĂ CU ÎNCREDERE P R IN  CENTRUL DE 
PREOARE -  PRIMIRE DIN SIBIU, STR. KARL MARX NR. S~ 7

Industria laptelui Sibiu
angajează urgent următorul personal:

— un şef depozit brînzeturi
— o dactilografă.

Informaţii suplimentare la sediul întreprinderii, str. 11 Iunie 
nr. 69, biroul personal.

I . C. S. Alimentara Sibin
angajează remizieri pentru vînzarea produselor albe şi speciali
tăţi de panificaţie. Condiţii avantajoase de remiză. Pentru in
formaţii suplimentare vă veţi adresa serviciului personal sau co

mercial, Piaţa Unirii nr. 4.

întreprinderea 10 instalaţii Braşov
şantierul 1 012 Sibiu, angajează:

— tehnician I normator pentru instalaţii
— dactilografă principală
— tinichigii ventilaţie
— electricieni
— şofer — macaragiu pentru şantierele din Sibiu şi Sebeş.

iormaţii la sediul şantierului 1 012 Sibiu, str. 11 Iunie, bloc 16, 
(Terezian), telefon: 1 36 79.

M I C A  P U B L I C I T A T E

„\ ind maşină de tricotat Dubiet, în stare bună. Sibiu, Terezian.
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ACTIVITATE INTENSA
în rîndul tineretului

Gunoscînd faptul că întreprinderile 
municipiului Mediaş, la fel ca toate 
celelalte unităţi economice ale pa
triei, vor înregistra în continuare o 
dezvoltare într-un ritm din ce în ce 
mai ridicat, oglindit în creşterea cu
8,5 la sută a sporului volumului pro
ducţiei pe -anul 1969, fată de 1963, 
organizaţiile U.T.C. sínt conştiente 
că acţiunile initiate, formele şi me
todele. utilizate trebuie să contribuie 
la o cit mai largă antrenare a tine
retului în actiyitatea productivă.

La aceasta se adaugă şi faptul că 
In cele 21 întreprinderi, care creea
ză personalitatea industrială a mu
nicipiului, lucrează peste 5 000 de ti. 
neri al căror loc de muncă se află 
lîngă maşinile moderne, lingă insta
laţiile de o deosebită complexitate.

Aşadar, este firesc să deplasăm 
obiectul atenţiei noastre asupra or
ganizării acelor acţiuni care să in
fluenţeze participarea activă a tine
rilor muncitori la îndeplinirea rit
mică a planului de producţie, folo
sirea judicioasă, productivă a fon
dului de timp, întărirea disciplinei 
în muncă, reducerea totală a absen
telor nemotivate, continua perfectio- 

i nare profesională.
In acest cadru organizaţiile U.T.C., 

folosind experienţa pe care au acu
mulat-o, pe lîngă necesitatea de a 
mobiliza tineretul la activităţile or
ganizate de sindicat şi conducerea 
întreprinderilor, vor iniţia într-o 
formă largă, o gamă de acţiuni pro
prii.

Aceste acţiuni pornesc de la cu
noaşterea de către fiecare tînăr a 
sarcinilor care le are în realizarea 
planului de producţie şi, în acelaşi 
timp, cunoaşterea sarcinilor, a direc

ţiilor de acţiune pentru fiecare or
ganizaţie U.T.C. în parte. De aceea

comitetele organizaţiilor, birourile, 
grupele U.T.C. au mobilizat tinerii 
la adunările de dezbatere a cifrelor 
de plan, apoi au organizat adunări 
ale uteciştilor la care conducătorii 
proceselor de producţie să prezinte 
în detaliu obiectivele la care tinere
tul este chemat să-şi adufă contri
buţia, definindu-se în acest fel a- 
genda de lucru a fiecărei organizaţii 
în acest an.

încă din primele zile ale lunii ia
nuarie, comitetele U.T.C. de la „Vi- 
trometan“, „Emailul roşu*, „Autome- 
canică", „8 Mai“, au creat o opinie 
combativă împotriva tinerilor care 
întîrzie sau absentează de la ser
viciu discutînd asemenea cazuri in 
şedinţele de comitet, în adunările 
uteciştilor.

Pentru îmbunătăţirea indicelui de 
utilizare a fondului de timp, organi
zaţiile U.T.C, vor iniţia periodic 
„Ancheta noastră", acţiune menită 
să scoată în evidentă felul în care 
tinerii muncitori utilizează timpul de 
lucru, capacitatea maşinilor, să-i aju
te pe cei care din cauza unor ne
ajunsuri nu-şi realizează planul de 
producţie.

Perfecţionarea continuă a pregăti
rii profesionale constituie un suport 
solid pentru obţinerea unei producţii 
superioare cantitativ şi calitativ, cu 
atît mai mult cu cît tehnica şi teh
nologia înaintată pot fi întîlnite în 
marea majoritate a întreprinderilor. 
In acest sens organizaţiile U.T.C. vor 
extinde anul acesta „Olimpiadele pe 
meserii" al căror ecou în rîndul ti
nerilor depăşeşte limitele unui în
ceput promiţător.

In majoritatea întreprinderilor ac
ţiunile arătate mai sus, fiind stabi
lite în programul de activităţi pe 
trimestrul 1 al acestui an, încep a

prinde viată, încadrindu-se armonios 
în activitatea plină de dinamism 
pentru realizarea şi depăşirea preve
derilor cincinalului.

Activitatea în producţie a tinere
lului nostru va trebui să fie perma
nent susţinută de o intensă muncă 
politico-educativă pentru cultivarea 
sentimentului datoriei şi responsabi
lităţii personale, aşa Incit, fiecare 
să înţeleagă că principala sa obliga
ţie fată de patrie şi partid, fată de 
organizaţia din .care face parte este 
aceea de a munci.

Tînărul muncitor trebuie să cu
noască de asemeni complexitatea 
evenimentelor politice interne, viata 
politică internaţională, să fie la zi 
cu tot ceea ce întreprind partidul 
şi statul nostru în domeniul politicii 
interne şi internationale.

Experienţa de pînă acum ne-a do
vedit posibilităţile noastre reale de 
a înfăptui obiectivele propuse, prin 
forţa şi capacitatea de acţiune a or
ganizaţiilor, prin munca plină de pa
siune a cadrelor din activul U.T.G. 
şi mai mult ca orice, prin ajutorul 
şi îndrumarea practică, părintească, 
permanentă a organelor şi organiza
ţiilor de partid.

Avem certitudinea că vom străbate 
un an cu bune rezultate, că toate 
organizaţiile U.T.G. din municipiu
vor consemna succese in mobiliza
rea întregului tineret în producţie 
pentru întîmpinarea unei sărbători 
deosebit de dragi: a 25-a aniversare 
a Eliberării patriei şi îndeplinirea 
prevederilor planului de stat pentru 
cel de al IV-lea an al cincinalului.

IOAN FLOREA 
secretar al Comitetului muni

cipal U.T.C. Mediaş

Credite acordate de sfat
agriculturii

DÍN DUOETUL SÍBÍU
6S724*

IN MII LEI

Creditarea şi finanfarea
Printre multiplele mijloace econo

mice financiare folosite de stat pen
tru sprijinirea şi dezvoltarea eco
nomică şi organizatorică a coopera
tivelor agricole de producţie, credi
tul bancar ocupă un loc important. 
El vine să completeze mijloacele fi
nanciare proprii, în scopul diversi
ficării accentuate a întregii activi
tăţi, a sporirii producţiei şi a averii 
obşteşti. Toate aceste fenomene se

Cum se răspunde 
solicitărilor publicului?

• . i S

Satisfacţii pe aîunecuşul zăpezii

(Urmare din pag T)
deservire. Numai în anul trecut au 
fost alocate 5 301 mii lei pentru 
construirea şi dotarea cu utilaje a 
unor noi obiective. Nu de mult a 
fost dat în folosinţă un complex în 
care muncesc cooperatorii invalizi 
şi a început construcţia unei spălă- 
torii-boiangerii moderne la Sibiu. 
Au fost continuate lucrările la com
plexul de tîmplărie din Agnita — 
ce se vor termina peste puţin timp 
— şi altele. Pentru Mediaş se pro
iectează un mare complex meşteşu
găresc şi se prevede construirea u- 
nei staţii auto-service. In oraşul 
Dumbrăveni se va ridica o nouă 
construcţie pentru sectorul tîmplă
rie al cooperativei, iar la Agnita 
s-a lărgit spaţiul de producţie la 
sectorul piele, încălţăminte şi con
fecţii cu aproape 200 m p. In centrul 
oraşului Sibiu se va ridica de aseme
nea o construcţie modernă destinată 
unei mari case de mode.

Ţinînd seamă de ritmul diferitelor 
construcţii proprietate personală, la 
Sibiu şi Mediaş au fost create şan
tiere cu echipe de zidari, instala
tori etc. şi un centru de proiectare 
care urmează să se transforme trep
tat In cooperative de profil pentru 
construcţii şi reparaţii.

Dacă în mediul urban s-a Înre
gistrat o dezvoltare a reţelei coo
peraţiei meşteşugăreşti, nu acelaşi 
lucru s-a întîmplat în satele şi co
munele judeţului nostru. Numai la 
Avrig şi Sălişte au luat fiinţă cen
tre de reparare a obiectelor de uz 
casnic şi e în perspectivă înfiin
ţarea unor unităţi asemănătoare la 
Brădeni, Nocrich, Bazna şi Tălmaciu. 
Este adevărat că în centrul de ju
deţ s-a înfiinţat cooperativa „Arta 
Sibiului", cu scopul valorificării bo
gatului tezaur folcloric al împreju
rimilor. Dar cite ateliere de crea
ţie a ţesăturilor, marochinăriei, de 
împletituri, ceramice, ce ar produce 
artizanat de o veridică autenticitate 
populară, s-ar fi putut deschide şi 
în alte comune şi sate ale judeţu
lui, ca cele din Gura Rîului, Sălişte, 
Răşinari, Avrig, Porumbacu de Jos, 
Arpaş şi în centre şt zone folclo
rice? Există in jurul oraşului Agnita, 
bunăoară, cîteva sate în care se 
foloseşte un albastru asemănător co
baltului în arta ceramicii. Cu toată 
raritatea şi valoarea acestor crea

ţii, necesitatea producerii lor încă 
nu a fost sesizată. Şi cite asemenea 
exemple nu se pot da.

Pe această temă am deschis o dis
cuţie cu tovarăşul Octavian Florită, 
preşedintele Uniunii judeţene a coo
perativelor meşteşugăreşti.

— Este adevărat că am fi putut 
face mai mult în acest sens. Avem 
carenţe şi in ceea ce priveşte de
servirea populaţiei cu serviciul la 
domiciliu. Normal şi civilizat ar fi 
ca noi să ducem acasă hainele de 
la spălătorii şi vopsitorii, încălţă
mintea reparată, televizorul sau al
te aparate de uz casnic, ajutind in 
acest fel clientul să ciştige un timp 
preţios. Sínt, de asemenea, unele 
servicii gospodăreşti pe care le-am 
putea face, cum e de pildă cură
ţenia apartamentelor, ba chiar scu
turatul sau spălatul unui covor, ca
re pentru multe gospodine constituie 
o problemă dificilă.

— Dar ce vă împiedică să creaţi 
asemenea servicii?

— Uneori e vorba de baza mate
rială. Avem nevoie de maşini pen
tru transportul diferitelor obiecte la 
domiciliul clienţilor. Alteori insă, ne- 
cunoscînd cerinţele publicului, nu 
creăm serviciile respective.

— Este necesară în cazul acesta 
o investigare a părerii oamenilor şi 
o anchetă publică ar rezolva foarte 
multe probleme.

— Ne-arn gindit la aceasta şi am 
vrea să folosim şi acest prilej pen
tru a ruga pe toţi acei care sínt 
interesaţi în asemenea servicii, la 
domiciliu, să ne scrie ce anume do
resc să li se execute, specificindu-ne 
numele şi adresa exactă.

Dar tatonarea gustului, a cerin
ţelor publicului ar putea fi făcută 
şi cu prilejul unor expoziţii, la uni
tăţile de desfacere şi cu alte ocazii 
prin chestionare sau discuţii. Este 
evident, aşadar, că în acest sens 
cooperaţia meşteşugărească mai are 
mult de făcut şi că totul depinde 
de interesul cu care biroul executiv 
al U.J.C.M. va demara asemenea ac
ţiuni a căror absentă, la drept vor
bind, surprinde dacă ţinem seamă 
de ritmul vieţii cotidiene. Am aflat 
cu acest prilej că pentru repararea 
unei umbrele, de exemplu, clientul 
trebuie să se adreseze mai întîi u- 
nei unilăti care pune la punct par
tea metalică şi apoi alteia care ar 
putea rezolva îmbrăcămintea tesută. 
Or, tn asemenea condiţii cei mai

mulţi renunţă la serviciile cooperati
vei.

Nu putem admite, de asemenea, 
ca o serie de servicii cum ar fi 
transportul lenjeriei, al hainelor cu
răţate etc. să fie stînjenite de lipsa 
mijloacelor de transport. Este de la 
sine înţeles că oricine preferă să 
fie servit la domiciliu, în loc să 
piardă timp umblînd la unităti, şi 
apoi să plece cu braţele încărcate 
pînă in cine ştie care cartier al o- 
raşului.

Tuturor acestor cerinţe tireşti tre
buie să li se găsească un răspuns 
practic, şi în cel mai scurt timp 
cooperaţia meşteşugărească din ju 
deţul Sibiu să răspundă nu numai 
cu calitatea recunoscuţilor ei mese 
riaşi ci şi cu mobilitatea organiză 
rii operative a multiplelor solicitări 
ce le fac necontenit masele de oa 
meni ai muncii de la oraşe şi sate

vor reflecta in creşterea veniturilor 
şi a bunăstării ţărănimii coopera
tiste.

Găsirea unor soluţii şi metode care 
să asigure acordarea cit mai opera
tivă şi folosirea cît mai eficientă a 
creditului bancar în vederea obţine
rii de către cooperativele agricole 
de producţie a unor venituri sporite 
a constituit o preocupare permanen
tă a partidului şi statului nostru. 
Aceasta s-a concretizat într-o serie 
de acţiuni. Aşa, de pildă, măsurile 
adoptate în anul 1965 cu privire la 
acordarea de credite pentru investiţii 
şi producţie şi reglementarea plăţi
lor pentru aprovizionări şi a opera
ţiunilor băneşti au contribuit la fo
losirea mai eficientă a fondurilor 
proprii şi a creditelor do către coo
perativele agricole, la asigurarea dis
ponibilităţilor pentru plata aprovizio
nărilor, la accelerarea decontărilor, 
precum şi la întărirea disciplihei fi
nanciare în aceste unităti.

Cooperativele agricole de produc
ţie au fost astfel ajutate să-şi gos-' 
podărească mai bine fondurile, să 
păstreze în mai mare măsură mij
loacele băneşti in conturi la bancă, 
să efectueze operaţiunile de înca
sări şi plăti prin cont, să înlăture 
acordarea de împrumuturi şi avan
suri nejustificate din fondurile lor 
proprii şi efectuarea de operaţiuni 
din conturile lor pentru alte unităţi. 
Totodată, noiln criterii stabilite pen
tru acordarea creditelor pe termen 
lung au determinat cooperativele să 
analizeze mai bine necesitatea exe
cutării lucrărilor de investiţii în 
funcţie de eficienţa acestora, in func
ţie de profilul economic, de planul 
de producţie, de gradul de folosire 
a fondurilor fixe de care dispun, de 
posibilităţile de plată ale unităţii.
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Mergînd pe această linie, In anul 
1968 aparatul Băncii agricole jude
ţene a analizat cu tot simţul de răs
pundere nevoile de credite ale coo
perativelor, sprijinindu-le cu avan
suri de contracte, credite pe termen 
scurt de producţie şi credite pe ter
men lung pentru investiţii în sumă 
totală de 86 241 mii lei.

Punerea la dispoziţia cooperative
lor agricole de producţie a acestor

în cooperativele a- 
gricoie de producţie
fonduri s-a făcut In scopul asigură
rii unei perfecte desfăşurări a pro
cesului de producţie. Rezultate bune 
in folosirea fondurilor împrumutate 
au obţinut unităţile din Cristian, Mi- 
căsasa, Altina. Porumbacu de Jos 
si altele, concretizate în sporuri de 
producţii şi venituri suplimentare.

Scoatem însă în evidenţă faptul 
că nu toate cooperativele beneficia
re de credite le-au utilizat cu tot 
simţul de răspundere in vederea ob
ţinerii de venituri suplimentare. Aşa, 
de exemplu, consiliul de conducere 
de la C.A.P. Alma, în loc să folo
sească polietilena cumpărată din cre
ditele pe termen lung pentru dez
voltarea sectorului legumicol, a vîn- 
dut-o, situaţie cu totul nepermisă. 
Alte cooperative, cum sínt cele din 
Alămor, Roşia etc., in loc să depozi
teze îngrăşămintele chimice în cele 
mai bune condiţii, le-au lăsat sub 
„cerul liber", din care cauză azota
tul de amoniu s-a degradat partial.

înfiinţarea Băncii agricole, ca or
gan unic de creditare şi finanţare a

agriculturii, precum şi orientarea 
dată de organele centrale în acorda
rea creditelor, au dat un plus de 
exigenţă şi fermitate organelor ban
care în analiza cererilor de credite. 

Semnificativ în acest sens este 
faptul că în trimestrul IV 196? coo
perativele agricole de producţie din 
judeţul nostru au primit credite pe 
termen scurt în sumă de 12 752 mii 
lei, iar în aceeaşi perioadă a anului 
1908, numai de 5 505 mii lei, ca ur
mare a întăririi economice a coo
perativelor agricole.

Reducerea simţitoare a volumului 
creditelor pe termen scurt acordate 
cooperativelor trebuie privită prin 
prisma existentei unei eficiente spo
rite şi cu rambursabilitatea asigu
rată. Dacă unele cooperative agri
cole ca Roşia, Alămor, Avrig şi al
tele nu au gospodărit cu simt de 
răspundere îngrăşămintele chimice 
cumpărate din credite, acestora nu 
li s-au mai acordat credite în acest 
scop.

O exigenţă sporită au manifestat 
organele bancare şi în aprobarea 
creditelor pe termen lung. Astfel, 
C.A.P. Şeica Mare a solicitat la în
ceputul anului 1968 un credit pe 
termen lung pentru viticultură în 
sumă de 120 mii leL Dar din cauză 
că plantaţiile înfiinţate plnă în 1968 
la această unitate nu sínt în mod 
corespunzător întreţinute, cererea de 
credit nu a fost aprobată. De ase
menea, nu s-a aprobat creditul de 
105 mii lei solicitat de G.A.P. Boian 
pentru cumpărarea de animale de 
producţie. Neaprobarea a fost în
temeiată pe lipsa unei baze furajere 
corespunzătoare, pe realizarea — la 
data solicitării creditului — a pla
nului de montă în procent de nu
mai 57 la sută, iar a planului de fă- 
tări în proporţie de numai 59 la sută.

In anul 1969 cooperativelor agri
cole de producţie le revin sarcini 
sporite în creşterea producţiei agri
cole şi a livrărilor de produse la 
fondul de stat. Ca urmare, aceste 
unităţi vor putea să beneficieze de 
un volum însemnat de avansuri de 
contractare.

De asemenea, cooperativele agri
cole care nu dispun de fonduri bă
neşti proprii şi au utilizat integral 
avansurile pentru contractări la care 
au dreptul, pot beneficia de credite 
pe termen scurt în tot cursul anului, 
pentru procurarea de îngrăşăminte 
chimice, seminţe, furaje, cumpărări 
de animale pentru îngrăşare şi alte 
materii şi materiale strict necesare 
procesului de producţie.

In problema folosirii cît mai efi
ciente a creditelor pe termen lung, 
cooperativele agricole vor fi Îndru
mate de către organele agricole ju
deţene în aşa fel îneît creditele să 
fie utilizate pentru obiective de in
vestiţii productive, cu mare eficien
ţă. Pentru aceasta trebuie să se ia 
din timp toate măsurile în vederea 
asigurării condiţiilor de executare şi 
dare în folosinţă la termen a obiec
tivelor, asigurîndu-se astfel rambur
sabilitatea creditelor.

Se vor aproba credite numai tn 
cazuri bine justificate din punit de 
vedere economic, care să se conne- 
tizeze în creşterea producţiei agri
cole, în realizarea de venituri supli
mentare menite să întărească secto
rul cooperatist al agriculturii.

NICOLAE LUPAŞ 
director adjunct al Băncii agri
cole, sucursala judeţului Sibiu

mm mmm mna mm »

IMPLICAŢIILE UITĂRII UNEI CERERI LA ARHIVĂ

J K îhcl ţu'iePifLutăa  m eşteru lu i.
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se situează cea de mobilă, instalată, recent, tntr-o 
construcţie nouă de cea mai modernă concepţie. In 
condiţiile de spaţiu şi lumină, de igienă a muncii, pe 
care le oferă noua fabrică, nu ne îndoim că aceşti 
harnici muncitori vor da mobilă cu calităţi tot mai 
competitive.

O altă fabrică, interesantă prin unicitatea ei la noi 
în tară, este cea de hîrtie gumată. Ideea realizării ei 
a pornit de la cererea extrem de mare de benzi de 
hîrtie gumată (care se importa) folosită pe scară mare 
în industria mobilei, la aplicarea furnirului pe panouri. 
Cel care a conceput şi realizat în atelierele întreprln 
derii maşinile trebuincioase a fost maistrul Wilhelm 
j)drr, secondat de mecanicul Hans Roth, amindoi du 
Agnita, S-au apucat oamenii de treabă, au studiat po 
sibilităţile locale: apă, combustibil, lubrifianti etc.... 
au calculat, au trecut la planşetă — inginereşte — 
şi treptat au realizat prototipurile de maşini, vreo trei 
sau patru. Le-au pus în probe. Au obţinut rezultate 
încurajatoare. Au îmbunătăţit acolo unde s-a simţit de 
trebuinţă. Cererea de hîrtie gumată fiind mare, înţre- 
prinderea a trecut la executarea în serie a maşinilor 
pînă la acoperirea necesarului. A necesarului de pînă 
mai ieri. Pentru că azi fabrică nu mai răzbeşte să facă 
fată cererilor venite nu numai de la C.I.L.-urile din

tară, dar şi de la numeroase întreprinderi cu profi
luri care consumă hîrtie gumată.

— Ce e de făcut? l-am întrebat pe tovarăşul Costea 
Teodor, tehnician.

— Ce să fie? mi-a răspuns senin, firesc, mai con
struim maşini, că experienţă am căpătat şi mărim fa
brica. Simplu şi realizabil.

Întreprinderea mixtă mai are o instalaţie surpriză: 
fabrica de pungi (de hîrtie sau de mase plastice), do
tată cu o maşină modernă, asemănătoare rotativelor 
de tip tifdruck din marile tipografii. Maşina croieşte, 
confecţionează şi imprimă emblema întreprinderii co
merciale de desfacere, pe pungile executate. Tot aci 
se tipăresc, în policromie, etichete şi embleme pentru 
diferite produse industriale.

Nu ne mai permite spaţiul, dar n-ar trebui să trecem 
uşor pe lingă fabrica de cărămidă, fabrica de clei, 
noua fabrică de tricotaj e-confect», în curs de insta
lare într-o modernă şi încăpătoare clădire, şi pe lîngă 
■ele 21 mori pe care le struneşte întreprinderea mixtă.

Şi iată cum Agnita (cu satele suburbane) înfloreşte 
iu numai ca... oraş, ci şi ca entitate socială. Toate a- 

i-estea n-ar fi fost posibile într-o altă orînduire decit 
' ea socialistă. Comuniştii din Agnita, şi după ei toată 
populaţia, au pus umărul din greu la realizările care 
se văd.

® 34 de semnături şi judecata parţială ® Şi 
totuşi, s-a făcut o greşeală •  «Le-am spus că 
nu mă bag*» ® Comuniştii combat © O cere
re nu se rezolvă în 4 ani. Alta se rezolvă în

două luni

„Noi, colegii lui de muncă, ute- 
cişti, sindicalişti, membri de partid, 
scriem această scrisoare pentru că 
vrem să se facă, o dată pentru tot
deauna, lumină în ceea ce priveşte 
situaţia celor două familii".

Fragment al uneia din cele mai 
interesante scrisori primită de re
dacţie în luna ianuarie 1969. Aceşti 
„noi" adună pe ultima filă a scri
sorii vreo 34 de semnături.

Motivul pentru care ne scriu cei 
34 de semnatari reiese pe scurt din 
citatul de sus. „Să se facă, o dată 
pentru totdeauna, lumină în ceea ce 
priveşte situaţia celor două familii". 
Să vedem despre ce situaţie e vor
ba şi care sínt implicaţiile. Prin de
cembrie 1968, de la Sectorul de In
dustrializare a lemnului — Tălma
ciu, secţia mecanică, avea să plece 
în altă localitate muncitorul Nicoiae 
Olteanu. Acesta, conform unor o- 
bligafii cetăţeneşti, ar fi trebuit să 
predea locuinţa Consiliului popular 
comunal din Tălmaciu. Dar, n-a fă
cut-o. De aici începe...

încălcarea conştientă a legii
Tlnărul Dumitru Pavel, prieten cu 

Olteanu, buni colegi de muncă, se 
instalează ilegal în locuinţă. Ii plă
teşte acestuia suma de 1 300 lei, 
după cum declară, pentru cîteva ra
ţe, cîteva unelte, instalaţia electri
că etc., etc. De fapt, o mulţime de 
locuitori ai comunei presupun că i-a 
plătit mai mult lui Olteanu. Dar, 
cum lipsesc dovezile în acest sens, 
se cuvine să nu le luăm de bune.

Ceea ce trebuie subliniat este că 
cetăţeanul' Ilio Dumitru a încălcat 
abuziv, conştient, o lege, a intrat 
cu „hapca" într-una din locuinţele 
statului.

Şi trebuie subliniat pentru că 
muncitorii care cer „să se facă lu
mină" au ştiut de această încălcare 
a legii, dar n-au zis nimic nici a- 
tunci şi nici în scrisoare.

Solidaritate tîrzie 
şi unilaterală

Semnatarii scrisorii susţin că au 
fost profund indignaţi de evenimen
tul care a avut loc în 15 ianuarie 
1969. Reţineţi de la bun început că 
evenimentul constă în evacuarea lui 
Dumitru Pavel din locuinţa în care 
intrase fără nici un drept. Şi iată 
ce declară scrisoarea: „Noi, grupa 
de partid de la secţia mecanică a 
S.I.L. Tălmaciu şi grupa sindicală,

şedinţă fulger pentru a clarifica o 
frămîntare deosebită a lor şi secre
tarul organizaţiei nu s-a „băgat". 
Nu l-au interesat frămîntările oame
nilor, ale unei grupe de partid. A fost 
în stare să susţină însă că toate as
tea se datorează locţiitorului, Toa- 
der Cărăuş.

Sintern convinşi că participarea 
secretarului loan Butoi la şedinţa 
grupei ar fi făcut lumină. Mai ales 
că acesta recomandase consiliului 
popular ca locuinţa să fie reparti
zată lui Ilie Dumitru. Participarea 
lui la adunarea grupei ar fi evi
tat o criză de Încredere a colec
tivului faţă de colegul lor Ilie Du
mitru.

Acuzare şi apărare
Sesizare: Ilie Dumitru a arătat o

fată falsă. Colegul lui stătea in con
diţii mult mai grele. In loo să fa
că tot felul de intervenţii pentru a 
obţine locuinţa, ca secretar al co-

Ancheta unui caz la Tălmaciu
în urma celor întîmplate (adică a 
evacuării — n.n.) am convocat o 
şedinţă fulger după care am adus 
la cunoştinţă forurilor superioare dă 
nu sintern de acord cu fapta săvir- 
şită de Ilie Dumitru".

E necesar să avizăm cititorul că 
Ilie Dumitru e un nou personaj ca
re intră în scenă. El este acela care 
a primit bonul de repartiţie pe lo
cuinţa în cauză. De fapt, el n-a să- 
vîrşit nici o faptă reprobabilă.

Şi pentru că despre el vom mai 
vorbi, să vedem în ce fel doresc 
semnatarii scrisorii să se facă lu
mină. Dumnealor pretind ca, prin- 
tr-o intervenţie urgentă, Dumitru Pa
vel să obţină toate drepturile pen
tru a reveni în locuinţa în care a 
stat ilegal 17 zile. Ceea ce nu se 
poate întîmpla. Dar, ca să nu lip
sim cititorul de cunoaşterea inten
ţiei bune a rolului şi dorinţei colec
tivului de a face bine unui tovarăş, 
revenim la amintita şedinţă. Au in
vitat şi pe secretarul organizaţiei 
de partid pe întreprindere, care n-a 
binevoit să participe.

„Le-am spus că eu nu mă bag. 
Şi nici nu m-am băgat", spunea to
varăşul loan Butoi, secretarul orga
nizaţiei de bază pe sector. Va să 
zică o grupă de partid hotărîse o

mitetului U.T.C, ca membru de par
tid, trebuia să gîndească mai par
tinic.

Ilie Dumitru: Şi în şedinţă au zis 
la fel. Ce sínt eu de vină că am 
primit bon de repartiţie? Ştiu că 
Dumitru Pavel a depus cereri la 
consiliul popular de prin 1964. Dar, 
vorba proverbului, fiecare se gîn- 
deşte la el.

loan Butoi: Am spus mereu că 
amindoi sínt băieţi buni, foarte buni.

loan Rotărescu, secretar al con
siliului popular comunal: Cînd a 
fost pusă în discuţie locuinţa In 
cauză erau în atenţia noastră doar 
două cereri. A lui Ilie Dumitru şi 
a unui inginer, tot de la S.I.L.

A lui Dumitru Pavel era la arhi
vă, îi dădusem răspuns. Era la ar
hivă. Doar aceştia doi au fost re
comandaţi de întreprindere.

Toader Cărăuş, preşedintele sin
dicatului pe sector: Recomandarea 
de care se vorbeşte s-a făcut de 
către doi inşi, din care unul era 
rudă cu cel care a primit locuinţa. 
Nici eu şi nici alţii n-am fost so
licitaţi să ne spunem părerea. De 
ce?

loan Bud, secretarul comitetului 
comunal de partid: Eu am avut oa- 
recari rezerve pentru Ilie Dumitru.

Nu e prea muncitor. In plus, Du
mitru Pavel ne solicitase mult mai 
înainte (o dovedesc şi cererile n.n.). 
In schimb, s-au tăcut unele presiuni, 
s-au dat unele telefoane. Desigur, 
Dumitru Pavel este în atenţia noas
tră. Va primi cît de curînd locuin
ţă. Insă, colectivul de muncitori a 
fost nemulţumit de atitudinea lingu
şitoare a lui Ilie Dumitru. Eu am 
fost a doua zi la adunarea grupei 
sindicale.

De fapt, comuniştii au discutat ne
dreptatea ce s-a făcut prin actul re
partiţiei. Amîndoi fac parte din a- 
ceeaşi secţie. Colegii de muncă au 
criticat egoismul, atitudinea linguşi
toare a lui Ilie Dumitru. „M-am y in
dít — zicea el — dar fiecare se gîn- 
deşte la sine". Pentru un comunist, 
pentru un secretar U.T.C. pe între
prindere această optică nu este lău* 
dabilă. Pentru aceasta grupa de par
tid a convocat o şedinţă fulger. E 
adevărat că ei au luat atitudine nu
mai tată de unul. L-au uitat pe Du
mitru Pavel, care a intrat abuziv în 
locuinţă, în timp ce Ilie Dumitru 
primea bonul. In plus, intervenţia 
lor a fost tîrzie. Dacă grupa de par
tid ar fi luat aceeaşi atitudine pu-< 
tin mai înainte, adică la încălca
rea legii de către un tovarăş al lor, 
eficienţa era deplină.

Redactor: Mărturisirile de mai sus 
ne dezvăluie mai multe greşeli. Din
tre toate acestea una rămîne de 
fond. Şi anume: Dumitru Pavel, in 
afară de faptul că mulţi ani la rînd 
a depus cereri la consiliul popular 
comunal şi a făcut sesizări la orga
nele superioare de partid, în 12 ia
nuarie 1968 a mai depus o cerere 
pentru locuinţă. Colegul lui de mun
că, cu o situaţie materială mai bu
nă, a depus cererea pentru locuinţă 
în 18 decembrie 1968. In ianuarie 
1969 a şi primit repartiţia. Primul, 
văzindu-se „uitat* a intrat abuziv 
în locuinţă, a încălcat conştient le
gea. Pentru aceeaşi uitare a celor 
de Ia consiliul popular,, colegii de 
muncă s-au supărat. Au convocat 
şedinţa de partid şi şi-au arătat ne
mulţumirea.

Din această neglijenţă, din aceas
tă optică respiră o crasă indiferen
tă, o lipsă de solicitudine, in rezol
varea echitabilă a cererilor şi se
sizărilor.

DUMITRU GEMENEL



Vizita dele
gaţiei P. C. O. 
în San Marino

Roma 17 — Corespondentul Ager- 
pres, N. Puicea transmite: La invi
taţia Comitetului Central al Partidu
lui Comunist din San Marino, dele
gaţia Partidului Comunist Român, al
cătuită din tovarăşii Paul Niculescu- 
Mizil, membru al Comitetului Exe
cutiv, al Prezidiului Permanent, se
cretar al C.G. al P.C.R., Dumitru Pe- 
trescu, membru supleant al C.G. al 
P.C.R., Andrei Ştefan, prim-adjunct 
de şef de secţie la C.C. al P.C.R., 
care a participat la lucrările Congre
sului al X-lea al Partidului Comu
nist Italian, a făcut o vizită la San 
Marino. Cu acest prilej, delegaţia 
P.C.R. s-a întîlnit cu Ermenegildo 
Gasperon, secretar general al P.G. 
din San Marino, Umberto Barulli, 
Agostino Giacomini, Marino Marani, 
Mario Hanni, membri ai Biroului 
Politic. A avut loc o convorbire prie
tenească, desfăşurată într-o atmos
feră cordială, tovărăşească, în pro
bleme de interes comun.

In timpul vizitei în San Marino, 
delegaţia P.C.R. a participat la fes
tivitatea prilejuită de încheierea pre
schimbării carnetelor de membru de 
partid.

încheierea lucrărilor 
Congresului Partidului 
Comunist din Danemarca

Copenhaga 17 (Agerpros). — La 
16 februarie au luat sfîrşit la Copen
haga lucrările celui de-al XXIII-lea 
Congres al Partidului Comunist din 
Danemarca. în încheierea lucrărilor 
Congresului a luat cuvîntul Knud 
Jespersen, preşedintele Partidului 
Comunist din Danemarca, El s-a re
ferit la punctele de vedere expri
mate de cei 63 de delegaţi în ca
drul dezbaterilor pe marginea rapor
tului Comitetului Central, subliniind 
necesitatea menţinerii şi întăririi u- 
nităţii partidului.

Congresul a aprobat cu o mare 
majoritate raportul C.C. al P.C. din 
Danemarca „pentru noi drepturi de
mocratice, pentru unitate în rîndul 
clasei muncitoare, împotriva forţe
lor de dreapta, pentru socialism în 
Danemarca", precum şi activitatea şi 
poziţia Comitetului Central al Par
tidului Comunist din Danemarca a- 
supra principalelor probleme inter
ne şi internationale.

Congresul a adoptat în unanimi
tate „declaraţia program privind dru. 
mul politic şi ideologic pentru u- 
nitatea forţelor de stînga, pentru 
democraţie şi socialism". Congresul 
a recomandat Comitetului Central e- 
laborarea unor hotărîri cu privire la 
educaţia tineretului, precum şi asu
pra problemelor culturale. Au fost

adoptate în unanimitate rezoluţii de 
sprijinire a luptei eroice a poporu
lui vietnamez, împotriva agresiunii 
imperialismului american, de con
damnare a politicii de oprimare şi 
teroare a clicii conducătoare sud- 
coreene, pentru democraţie şi liber
tate în Grecia. Congresul a votat 
o declaraţie de salut şi de spriji
nire deplină a luptei eroice a po
porului spaniol sub conducerea în
cercată a partidului său comunist, 
împotriva fascismului, a regimului 
franchise

Congresul a ales noul comitet een- 
tral, care în prima sa şedinţă ple
nară a reales ca preşedinte al Par
tidului Comunist din Danemarca pe 
tovarăşul Knud Jespersen.

La lucrările Congresului a partici
pat din partea Partidului Comunist 
Român, o delegaţie condusă de to
varăşa Ghizela Vass, membru al 
C.C. al P.G.R., şef de secţie la G.G. 
al P.C.R.

ORIENTUL
APROPIAT
Avioane ssraeliene 
au bombardat teritoriul 
iordanian

Amman 17 (Agerpres). — Un pur
tător de cuvînt militar iordanian a 
anunţat că două avioane cu reacţie 
israeliene au atacat luni, timp de 
15 minute, teritoriul iordanian cu 
bombe cu napalm — informează a- 
genţia United Press International. El 
a precizat că raidul efectuat de 
avioanele israeliene a fost dirijat 
într-un sector al văii Iordanului, la 
8 kilometri sud de podul Sheikh 
Hussein. Purtătorul de cuvînt a men
ţionat că nu s-au semnalat victime.

Tel Aviv 17 (Agerpres). — Un 
comunicat al armatei israeliene, ci
tat de agenţia France Presse, anunţă 
că aviaţia israeliană a atacat în di
mineaţa zilei de 17 februarie baze 
ale organizaţiei „El Fatah" de pe te
ritoriul Iordaniei, ca represalii la 
un atac cu arme antitanc declanşat 
din Iordania împotriva unei patrule 
israeliene în Valea Beisan.

FILIPINE. Aspect de la o recentă demonstraţie desfăşurată la Manila 
împotriva agresiunii americane în Vietnam: pe pancarte se puteau 
citi chemări împotriva „Philcag", Corpul administrativ iilipinez con

centrat pentru Vietnam

„Micul război diplomatic
în jurul crizei U. E. 0.

Paris 17 (Agerpres). Presa fran
ceză de luni continuă să consacre 
un spaţiu larg recentei reuniuni de 
la Londra a celor şase reprezentanţi 
permanenţi ai ţărilor membre ale 
U.E.O. „Le Figaro" scoate în eviden
tă în editorialul său faptul că după 
această reuniune în relaţiile dintre 
Franţa şi Marea Britanie au apărut 
semnele unei „răciri". Ziarul relevă 
că nu este exclusă posibilitatea ca 
Franţa să se îndepărteze tot mai mult 
de U.E.O. şi chiar să nu mai parti
cipe la reuniunile sale, deschizînd 
astfel o criză gravă care va duce în 
cele din urmă la sfîrşitul acestui or
ganism vest-european. De altfel, gu
vernul francez a cerut partenerilor 
săi din U.E.O. o serie de explicaţii 
pe care le va lua în discuţie în ca
drul şedinţei Consiliului de Miniştri 
de miercuri. In cazul cînd aceste 
explicaţii vor fi considerate nesatis-

PAKISTAN

i s i  o scădere a tensiunii politice
Caraci 17 (Agerpres). — în aju

nul deschiderii negocierilor dintre 
oficialităţile pakistaneze şi repre
zentant! ai opoziţiei, în Pakistan si
tuaţia continuă să se menţină încor
dată, iar cel mai mic incident ame
ninţă să degenereze în violentă ex
plozie, La Dacca, capitala Pakista
nului de est, funerariile unui partir 
zan al opoziţiei, împuşcat pe cînd 
încerca să evadeze, au constituit pri
lejul unor demonstraţii de o inten
sitate puţin obişnuită. Politia, mobi
lizată pentru restabilirea ordinii, n-a 
putut face faţă demonstranţilor, ast
fel îneît, relatează surse oficiale 
pakistaneze, a fost necesară inter
venţia forţelor armate. în cursul in
cidentului o persoană a fost ucisă şi 
alte opt rănite. De asemenea, in 
noaptea de duminică spre luni în 
oraş a fost introdusă starea de ase
diu.

în acest timp, forţele de opoziţie 
continuă să se menţină divizate: pe 
de o parte se află Comitetul de ac
ţiune democratică, care reuneşte sub 
o denumire comună opt partide ale 
opoziţiei şi care s-a declarat gata 
să negocieze cu oficialităţile pakis
taneze în legătură cu posibilităţile 
şi căile de restabilire a calmului 
în tară; pe de alta se află adepţii 
fostului ministru de externe, Zulfi- 
car Aii Bhutto, lider al Partidului 
Popular din Pakistan, şi partizanii

lui Múlana Bashani, unul din liderii 
partidului „Awami". Primul, recent 
eliberat din închisoare după o de
tenţiune de aproape patru luni, nu 
va participa probabil la negocieri, 
scrie corespondentul agenţiei France 
Press, iar ultimul s-a pronunţat 
deschis împotriva acestora, lansînd 
noi apeluri la violenţă.

în acest timp, relatează surse o- 
ficiale de la Caraci, citate de agen
ţia France Presse, preşedintele tării 
a hotărît să majoreze cu 10—20 la 
sută salariile mici ale funcţionarilor, 
specificîndu-se că de această măsu
ră beneficiază şi cadrele armatei, 
ale căror solde vor fi substantial 
sporite.

Cu toate acestea, apreciază agen
ţia citată, viata politică pakistane
ză e mai puţin calmă ca oricînd şl 
pînă la începerea negocierilor anun
ţate sínt previzibile noi demonstraţii 
ale unor reprezentanţi extremişti ai 
forţelor de opoziţie.

In Vietnamul
de Sud după „înce
tarea focului"

Saigon 17 (Agerpres). — După 
cum relatează agenţia de presă a 
Frontului National de Eliberare din 
Vietnamul de Sud „Eliberarea", la 
numai cîteva ore după anunţarea 
încetării focului, avioane gigantice 
americane de tip „B-52" au efectuat 
numeroase raiduri de bombardament 
asupra mai multor provincii din 
Vietnamul de Sud, lansînd o mare 
cantitate de bombe asupra localităţi
lor locuite de populaţia paşnică. Au 
fost bombardate regiuni populate 
din regiunile Xuan Loc şi An Loc 
din provinciile Binh Long şi Duc 
Hoa. Totodată, postul de radio al 
Frontului National de Eliberare a 
criticat partea adversă de încălcare 
repetată a încetării focului. Chiar şi 
purtătorii de cuvînt americani şi sai- 
gonezi au recunoscut că după intra
rea în vigoare a hotărîrii de înce
tare a focului au fost înregistrate 
128 de incidente soldate cu pier
deri de ambele părţi.

Frontul Naţional de Eliberare a 
hotărît să înceteze orice opera
ţiune militară pe timp de 7 zile în- 
cepînd de sîmbătă 15 februarie, iar 
comandamentul americano-saigonez 
a anunţat că numai pe timp de 24 
de ore, începînd de duminică 16 
februarie, va înceta focul.

P e n t r u
•  •cauza, pacsi

Berlin 17. — Corespondentul A- 
gerpres, St. Deju, transmite: La 17 
februarie a avut loc la Berlin o con
ferinţă de presă, în cadrul căreia 
Romesh Chandra, preşedintele Con
siliului Mondial al Păcii, i-a infor
mat pe ziariştii prezenţi despre în- 
tîlnîrea care a avut loa în zilele de 
16 şi 17 februarie la Berlin şi la care 
au participat reprezentanţii a 20 de 
organizaţii internationale şi 27 de 
organizaţii naţionale pentru pace, 
precum şi personalităţi care luptă 
pentru pace.

Participanţii la consfătuire au sta
bilit ca întîlnirea mondială pentru 
pace să aibă loc la Berlin între 21 
şi 24 iunie a.c. Ei au lansat un apel 
către toate organizaţiile şi asocia
ţiile care militează pentru pace de a 
participa la consfătuirea pregătitoare 
a întîlnirii, care se va desfăşura în 
mai, la Berlin.

Coordonate universale
9  ÎNCORDAREA SEMNALATĂ ÎN ULTIMELE ZILE ÎN CAPITALA CI

PRULUI, ca urmare a noilor incidente izbucnite între comunităţile greacă 
şi turcă, continuă. Pentru a pune capăt acestei situaţii, guvernul cipriot a 
hotărît să nu permită reîntoarcerea în cartierele Omorphita şi Neapolis a 
celor 3 000 de ciprioţi turci care au părăsit Nicosia în urma ciocnirilor de la 
sfîrşitul lui decembrie 1963.

De asemenea, forţele de ordine ale O.N.U. din Cipru şi-au întărit dispo
zitivul din Nicosia, pentru a împiedica extinderea ciocnirilor. In acelaşi 
scop, problema de mai sus a fost luată în discuţie de reprezentanţii celor 
două comunităţi.

9 ÎN ORAŞUL AUSTRALIAN 
MELBOURNE A AVUT LOC O DE
MONSTRAŢIE de protest împotriva 
participării Australiei la acţiunile 
agresive ale S.U.A. în Vietnam. De
monstranţii au adresat tineretului un 
apel de a refuza să se prezinte la 
centrele de încorporare pentru a fi 
înrolaţi în armată şi trimişi să lupte 
în Vietnamul de Sud.

9  „RELAŢIILE DE PRIETENIE 
EGIPTEANO-MALIENE nu au fost 
afectate de lovitura de stat care a 
avut loc la sfîrşitul anului trecut în 
Mali“ — scrie cotidianul egiptean 
„Al Ahram". Totodată ziarul menţio
nează că în cursul convorbirilor pe 
care o misiune maliană de bună
voinţă le-a avut recent la Cairo cu 
oficialităţile R.A.U., acestea din 
urmă şi-au exprimat speranţa că fos
tul preşedinte al Republicii Mali, 
Modibo Keita, va fi tratat în mod

făcătoare, este posibil ca Franţa să 
nu mai la parte la activităţile U.E.O. 
„L'Humanité" arată că „micul război 
diplomatic", care a apărut după în
tîlnirea de la Londra, demonstrează 
cît se poate de clar „fragilitatea or
ganismelor şi’ alianţelor vest-euro- 
pene", care, contrar afirmaţiilor pro- 

• motorilor lor, „n-au putut înlătura 
niciodată contradicţiile de interese şi 
dezacordurile care persistă între di
feritele ţări occidentale".

„Criza U.E.O. ar putea să izbuc
nească din nou marti la Londra sau 
la 20 februarie la Paris", scrie în 
comentariul său ziarul „Paris Jour“.

Londra 17 (Agerpres). — La 
sediul Uniunii Europei Occiden
tale din Londra s-a anunţat luni 
că Franţa nu va participa la 18 
februarie ia reuniunea obişnuită 
a Consiliului reprezentanţilor per
manenţi ai U.E.O. Surse autori
zate franceze au precizat că pînă 
la noi ordine, Franţa refuză să 
mai ia parte la vreo întîlnire a 
Uniunii Europei Occidentale, care 
ar urma să se desfăşoare la 
Londra.

INDIA. Cel mai mare şi mai interesant monument al arhitecturii hin
duse este templul Kaylasha, care a fost săpat în piatră în sec. 8—9. 
Statuile şi sculpturile înfăţişează scene din mitologia hindusă. Tem

plul Kaylasha

Deschiderea sesiunii Con
siliului minisferial al O.U.A.

Adis Abeba 17 (Agerpres). În ca
pitala Etiopiei au început luni lu
crările celei de-a 12-a sesiuni a Con
siliului ministerial al Organizaţiei 
Unităţii Africane. în cuvîntarea inau
gurală, împăratul Haile Selassie a 
lansat un apel către părţile anga
jate în conflictul din Nigeria, che- 
mîndu-le să pună capăt imediat lup
tei fratricide şi să-şi reglementeze 
divergenţele la masa negocierilor. 
Evocînd criza din Orientul Apropiat, 
suveranul etiopian şi-a exprimat do
rinţa ca ţările din această regiune 
să găsească o soluţie prin nego
cieri „conform recomandărilor cu
prinse în rezoluţia Consiliului de 
Securitate din 1967, astfel incit în 
această regiune să poată fi instau
rată o pace durabilă".

Ca şi la sesiunile precedente ale 
O.U.A., la actuala reuniune se va 
acorda o atenţie deosebită rezolvă
rii problemelor bugetare. Delegaţia 
urmează să aprobe raportul asupra 
îndeplinirii bugetului pe anul trecut

şi să adopte noul buget al organi
zaţiei pe anul financiar în curs.

Pe ordinea de zi a sesiunii sínt 
înscrise probleme legate de coope
rarea între ţările africane în dife
rite domenii de activitate, examina
rea unor probleme politice curente 
ale Africii, a documentelor elabo
rate de Comitetul eliberării de pe 
lingă O.U.A., situaţia din teritoriile 
aflate încă sub dominaţia colonială, 
coordonarea eforturilor ţărilor inde
pendente şi a mişcărilor de elibera
re naţională din sudul continentului 
african.

„Cartea a lb ă “ 
vest-germană

echitabil. Potrivit cotidianului „Al 
Ahram". misiunea maliană ar fi dat 
asigurări în acest sens reprezentan
ţilor guvernului R.A.U.

9 LA ISTANBUL AU CONTI
NUAT DEMONSTRAŢIILE împotriva 
prezentei în acest port a unor nave 
ale flotei a Vl-a americane. In cursul 
demonstraţiilor, la care au luat parte 
mii de manifestanţi, s-au produs in
cidente care s-au soldat cu doi morţi 
şi 60 de răniţi. Poliţia a făcut uz de 
grenade cu gaze lacrimogene pentru 
a împrăştia pe demonstranţi. Au fost 
operate arestări.

«  O AVALANŞA DE ZĂPADA 
DECLANŞATĂ DUMINICĂ ÎN STA
ŢIUNEA ASCO DIN CORSICA
a luat cu ea o cabană în care 
se aflau 20 de copii, elevi la o şcoa
lă din localitatea Calvi, veniţi în 
excursie în această staţiune. 12 din
tre ei au fost acoperiţi de zăpadă.

Bonn 17 (Agerpres). — Guvernul 
R.F. a Germaniei a dat publicităţii, 
pentru prima oară de la constituirea 
republicii, o „Cartea aibă" cu pri
vire ia problemele apărării. Pentru 
perioada i960—1972 sínt prevăzute 
sporiri eşalonate ale bugetului mili
tar, care depăşesc cifrele stabilite 
initial. Astfel, în 1969 acest buget 
va creşte cu 198 milioane mărci, ci- 
frîndu-se la 19 miliarde, în 1970 — 
cu 600 milioane mărci (20,5 miliar
de), în 1971 — cu 800 000 000 mărci 
(21,2 miliarde), în 1972 cu 710 mi
lioane mărci (21,8 miliarde). Cifrate 
în totgl la 22 milioane mărci, chel
tuielile afectate echipamentului mili
tar sínt sporite de la 20,6 la sută în 
1968, la 26,3 la sută în 1972 din bu
getul apărării. „Cartea albă" preci
zează că în raport cu „necesităţile 
N.A.T.O.", aviaţia militară vest-ger
mană va fi dotată cu avioane ame
ricane „Phantom Rf-4".

4 au murit, iar ceilalţi au fost ră
niţi.

9  ÎNCEPÎND DE DUMINICA, ÎN 
ÎNTREAGA ITALIE a intrat în vi
goare hotărîrea guvernului de a 
majora cu 10 la sută preţul benzi
nei. Automobiliştii au plătit cu -mai 
mult de 10 lire fiecare litru de ben
zină, al cărui preţ este în prezent de 
130 de lire pentru benzina obişnuită 
şi 140 lire pentru benzina super. 
Această majorare situează Italia pe 
locul al doilea • în Europa, după 
Franţa, printre ţările cu cel mai ri
dicat preţ al acestui produs.

9  ÎN ADUNAREA NAŢIONALA 
A TURCIEI au loc în prezent dezba
teri asupra proiectului de lege gu
vernamental, privind „apărarea or
dinii constituţionale". Prevederile a- 
cestui proiect au stîrnit puternice 
critici din partea opoziţiei şi a pre
sei, care apreciază că ele afectează 
„libertatea de gîndire şi de expri
mare" — menţionează agenţia turcă 
de ştiri Anadolu.

Intr-o expunere asupra concepţii
lor militare pe baza cărora a fost 
elaborată „Cartea albă", se arată că 
R.F. a Germaniei se sprijină pe „sis
temul integral al Alianţei atlantice" 
şi insistă asupra menţinerii pe teri
toriul tării a trupelor americane, bri
tanice şi franceze. In ce priveşte 
cheltuielile de staţionare a acestor 
trupe, „Cartea albă" arată că aces
tea nu pot fi compensate numai în 
devize, pe calea achiziţionării de 
echipament militar, dat fiind că R.F. 
a Germaniei „a abandonat rolul de 
simplu cumpărător", orientîndu-se 
spre cooperarea cu alte ţări pentru 
producţia de material militar. In a- 
cest scop se are în vedere construc
ţia unui nou avion de luptă, „NKT", 
în colaborare cu Anglia, Olanda şi 
Italia. „Cartea albă" aprecieaă că e- 
fectivul total al forţelor armate în 
timp de pace a fost fixat la 460 000 
de oameni.

R.F. a GERMANIEI. Mijloace noi de 
reglementare a circulaţiei în oraşul 

Wiesbaden
o  ÎN ULTIMII ZECE ANI, CIROZA FICATULUI A CRESCUT în mod

neliniştitor, cpnstată o statistică a Organizaţiei Mondiale a Sănătăţii. In 
anul 1965, Berlinul occidental a atins cel mai ridicat nivel de mortalitate 
din lume datorat cirozei ficatului, respectiv 44,7 la 100 000 locuitori. Numă
rul de cazuri permanent cel mai mare se înregistrează in Franţa. După 
aprecierile O.M.S., maladia are două cauze principale: atacarea ficatului 
de un virus, microbi sau substanţe toxice şi carenţe cu origini diferite.

Ciroza este de trei ori mai frecventă la alcoolici decit la cei care nu 
consumă alcool. Mortalitatea este mal ridicată ia bărbaţi decit în rîndurile 
femeilor.

CALEIDOSCOP
Secretele Pentagonului nu sínt 

întotdeauna . . .  secrete. Afirmînd 
cele de mai sus, agenţia United 
Press International menţionează 
cazul congresmenului republican 
Sidney Yates, care a declarat la 
Chicago, citind informaţii primite 
din partea forţelor aeriene ale 
S.U.A., că în timpul prăbuşirii 
unui bombardier la Goldsboro, cu 
cîliva ani în urmă, patru din 
cele şase dispozitive de sigu
ranţă ale unei bombe nucleare 
aflate la bordul aparatului au fost 
avariate. Sidney Yates a făcut 
aceeaşi declaraţie la o recentă 
audiere din cadrul Congresului, 
legată de proiectul sistemului de 
rachete antirachete, care presu
pune instalarea de rachete cu fo
coase nucleare în jurul marilor 
oraşe americane. El se referea la 
pericolul pe care l-ar prezenta 
aceste rachete, amintind acciden
tul de la Goldsboro.

Un grup de savanţi englezi au 
reuşit să fecundeze ovule umane 
în eprubetă, relatează revista 
ştiinţifică „Nature". Experienţa, 
precizează revista, este unică în 
lume, întrucît, mai întîi ovulele 
au stat, pentru maturizare, două 
zile într un mediu fiziologic a- 
decvat, după care au fost plasate 
pentru cîteva ore într-un incuba
tor, iar apoi fecundate. Scopul 
experienţei este de a reimplanta, 
eventual, ovulele fecundate în 
uter pentru ca embrionul să poa
tă avea în continuare o dezvol
tare normală. Deci, nu este vorba 
de a lăsa un embrion uman să se 
dezvolte într-un mediu artificial o 
perioadă prelungită. Metoda sa
vanţilor englezi, subliniază revis
ta, ar putea permite tratarea unor 
forme de sterilitate şi evitarea 
unor maladii genetice.

In U.R.S.S. a fost realizat „foto- 
statul" — o aparatură complexă 
de cercetări. In camera de lucru 
a „fotostatului" se pot crea orice 
temperaturi — de la plus 30 gra
de pînă la minus 20 grade; o pre
siune scăzută de la 95 la 5 mm 
col. mercur; orice grad de radia
ţie ultravioletă în întregul diapa
son al spectrului şi un grad de 
iluminare puternic.

In noua instalaţie se vor stu
dia organismele vii, celulele şi 
substanţele lor active din punct 
de vedere fiziologic — A.D.N., 
A.R.N. şi proteinele.

în condiţii extreme — tempera
tura înaltă şi joasă, rarefiere, 
presiune, vid — ele îşi vór dez
vălui posibilităţile latente.

Noua instalaţie permite o mai 
bună cunoaştere a vieţii originii 
şi evoluţiei ei.

Semnificaţii 
electorale 
în india

O efervescentă politică neobişnuită 
a însoţit alegerile parlamentare orga
nizate în mod anticipat în patru mari 
state ale Indiei, Uttar Pradesh, Ben
galul de vest, Bihar şi Penjab, la doi 
ani de la confruntarea electorală 
generală din această tară. înfruntă
rile dintre grupările politice cu di
verse orientări s-au soldat adesea în 
timpul alegerilor cu victime, mai 
ales în capitala Bengalului de vest, 
Calcutta, în pofida măsurilor luate 
de autorităţi pentru prevenirea tul
burărilor. Semnificaţia majoră atri
buită acestor alegeri, deşi ele au 
avut un caracter partial, se explică 
prin aceea că au fost chemaţi la 
urne aproape 200 milioane de in
dieni din statele considerate „centre 
nevralgice", unde partidul de guver- 
nămînt, Congresul Naţional, înfrînt^ 
în alegerile generale din 1967, spera 
să-şi consolideze poziţiile, De altfel, 
însăşi campania electorală intensă 
desfăşurată de Congresul Naţional, 
aflat la conducerea tării de peste 
două decenii, a fost o dovadă eloc-

Comentanul zilei
ventă că acesta se pregătea pentru 
o confruntare încordată cu celelalte 
şase partide nationale şi 40 organi
zaţii politice regionale care şi-au 
prezentat candidaţii.

Deznodămîntul competiţiei electo
rale reflectă o evoluţie politică di
ferită în fiecare dintre cele patru 
state unde au avut loc alegeri. In 
Bengalul de vest, Frontul unit al for
ţelor de stînga, la constituirea că
ruia comuniştii au avut un rol im
portant, a repurtat o victorie cate
gorică, obtinînd majoritatea covîrşi- 
toare a mandatelor Adunării Legis
lative locale. Acest succes semnifi
cativ nu a constituit de altfel o sur
priză. Trebuie amintit că reprezen
tanţii Frontului unit al forţelor de 
stînga reuşiseră să formeze guvernul 
local şi după alegerile din 1967. Mă
surile democratice initiate de acest 
guvern au displăcut însă magnaţilor 
businessului şi marilor proprietari 
de pămînt care, exploatînd neînţe
legerile dintre diverse partide, au 
făcut totul pentru dizolvarea sa. 
Destituirea guvernului Frontului upjt 
al forţelor de stînga a declanşat un 
val de demonstraţii populare de pro
test. Cabinetul încropit ulterior nu 
a putut rezista decît foarte puţin 
timp, iar Bengalul de vest a trecut 
sub controlul administraţiei centrale 
pînă la organizarea alegerilor.

Succesul obtinut de Congresul Na
tional în Uttar Pradesh, cel mai 
populat stat din India, este desigur 
reconfortant pentru acest partid. In 
urma precedentelor alegeri, Congre
sul National fusese nevoit să ocupe 
băncile opoziţiei în acest stat. Gu
vernul de coaliţie necongresist in
staurat atunci în Uttar Pradesh, mă
cinat de disensiuni interne, a demi
sionat după numai cîteva zile, iar 
conducerea a fost preluată ulterior 
de autorităţile de la Delhi. Numărul 
de voturi obţinut în prezent îi oferă 
Congresului Naţional posibilitatea de 
a forma guvernul în acest stat, dar 
el va trebui să obţină sprijinul altor 
grupări politice pentru a-şi asigura 
stabilitatea.

Congresul Naţional a întrunit cel 
mai mare număr de voturi dintre 
toate organizaţiile politice care şi-au 
prezentat candidaţi şi în statul Bi
har, dar nu a reuşit să obţină majo
ritatea mandatelor parlamentare. Din 
această cauză se aşteaptă ca parti
dul de guvernămînt să se orienteze 
aici spre formula unei coaliţii.

Nu poate fi neglijat, însă, faptul 
că manevrele politice ale partidului 
naţionalist Sich Akaii Dal şi ale par
tidului de extremă dreaptă Jan 
Sangh şi-au atins scopul în actualele 
alegeri în statul Punjab. Jan Sangh, 
exponent al magnaţilor capitalului şi 
al maharadjahilor, se opune oricăror 
acţiuni progresiste şi militează pen
tru abandonarea politicii de neutra
litate a ţării. Nu au fost probabil 
străine de manevrele ' forţelor de 
dreapta nici tulburările declanşate 
tocmai în această perioadă de miş
carea naţionalistă „Shiv Sena" in 
capitala statului Maharashtra, Bom
bay, care au agravat tensiunea po 
litică în tară.

Activizarea forţelor- reactiunii, care 
au speculat în mare măsură şi sen
timentele religioase ale populaţiei, 
este explicată de forţele democra
tice şi prin aceea că poziţiile Con
gresului National au slăbit, într-o a- 
numită măsură din cauza grupărilor 
disidente cărora trebuie să le facă 
fată, precum şi datorită faptului că 
o serie întreagă de probleme acute 
privind dezvoltarea economică şi so
cială a tării, a căror rezolvare fu
sese făgăduită, se află încă în sus
pensie.

Este încă prea devreme pentru a 
se face pronosticuri temeinice în le
gătură cu evoluţia situaţiei politice 
în statele unde au avut Ioc alegeri 
parlamentare şi asupra repercusiu
nilor acestora pe scena politică in
diană. Situaţia este pentru moment 
mai clară în Bengalul de vest şi 
Uttar Pradesh, unde Frontul unit a! 
forţelor de stînga şi respectiv Con
gresul National deţin majoritatea 
mandatelor în parlamentele locale
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